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La „Mătasea rosîe“ Cisnădie

Fondul de timp
ÄS
I I

O producţie modernă ritmică, de 
V nă calitate, care să satisfacă în 
Í regime interesele economiei na- 
t ' pale, presupune adoptarea unor 
soluţii eficiente*, explorarea unor căi 
recunoscute, nebătătorite, spirit de 
pre’vedere. U tilizarea la maximum a 
forţdului de timp pus la dispoziţia 
unei întreprinderi, este o cerin ţă p ri
mordială de care depinde în ultimă 
instanţă realizarea planului de pro
ducţie. Tocmai de aceea conducerea 
de partid si de stat a elaborat, cu 
un an si jum ătate în urmă, o hotă- 
r îre  prin care se reglem enta timpul 
de muncă, u tilizarea lui cu maximum 
de eficientă economică. Urmînd ca
lea trasată de partid, num eroase co
lective au analizat profund căile prin 
care se pot obţine rezultate supe
rioare. Au fost descoperite noi sur
se, care — explorate cu multă chib
zuinţă — au contribuit la „reglarea" 
pulsului producţiei.

În treprinderea cisnădiană „MĂTA
SEA ROŞIE" este o unitate specia
lizată în producţia de ţesături de 
m ătase si relon. Rezultatele obţinute 
în producţie au m arcat în ultimii 
ani un progres ascendent. Aici există 
condiţii superioare de muncă. Să ve
dem în ce măsură a fost gospodărit 
tim pul de muncă, ce efect a avut 
asupra realizării ritm ice, calitative a 
producţiei? O primă explicaţie la  în 
trebările  puse a încercat să ne^o dea 
G heorghe Voiculescu, şeful serviciu
lu i de organizare si norm are a 
muncii.

— De la început aş vrea să arăt 
că tn această direcţie nu ne situăm 
1« nivelul cerin ţelor. In- cele nou4  - 
luni care au trecut, indicele de uti
lizare a fondului de timp a înregis
tra t doar un procent de 88,79.

Din cifra prezentată de interlocu
to r rezultă că mecanismul utilizării 
eficiente a fondului de timp „scîr- 
tîie", am putea spune, din încheie
turi. Să nu se realizeze per to tal un 
procen t de 11,21 înseam nă că pe 
undeva există serioase rezerve care 
n-au fost a trase în circuitul econo
mic. Dar să vedem în continuare şi 
a lte  explicaţii.

Gh. Voiculescu: „Pulsul" produc
ţiei noastre a cunoscut în acest an 
un ritm alert. Cu toate acestea in 
dicele n-a fost realizat din mai mul
te  motive. O cauză o constituie nu
mărul mare de concedii medicale, 
învoiri şi absenţe nemotivate.

In această direcţie am consultat şi 
pe tovarăşul loan Faff, şeful serv i
ciului personal.

— Dacă în prima problemă, adică 
în ceea ce priveşte concediile de 
natalita te  nu putem  face nimic, acest 
lucru fiind ceva firesc, apoi în cea 
de-a doua chestiune sínt multe de 
ic ut. Numărul m are de absenţe din 
cauza îm bolnăvirilor nu este în to ta
lita te  justificat. De ce? Am avut ca
zuri de „îmbolnăviri" care au stîrn it
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m â i  u i r
ilaritate în întreprindere. Aş da doar 
un caz: în zilele de 28—29 septem 
brie medicul M. Georgescu de la 
Policlinica orăşenească a acordat în 
voiri de boală tovarăşelor Luzica 
Soare şi Elena Bodendorfer. Reţineţi 
diagnosticul: prima-dismenoree, a
doua — cistită acută. In realitate 
timpul acordat de medic cu atîta 
uşurinţă a fost folosit nu pentru „în
sănătoşirea" bolnavelor, ci pentru 
alte scopuri. Luzica s-a măritat, iar 
a doua i-a fost naşă. Nu sîntem îm
potriva căsătoriilor. Dar procedeul 
la care s-a recurs, uşurinţa cu care 
s-au eliberat certificatele medicale 
sín t acte reprobabile. B ineînţeles că 
certificatele medicale au fost anu
late.

— Cum se realizează planul de 
producţie din moment ce absentele 
nemotivate, învoirile de tot soiul se 
tin lanţ? Inginerul O skar Schemmel 
ne informează:

— Comitetul de direcţie a căutat 
să asigure desfăşurarea normală a 
planului prin organizarea ştiinţifică 
a producţiei şi a muncii. S-au in tro 
dus maşini noi de înaltă productivi
tate, metode eficiente de muncă, o 
aprovizionare ritm ică cu m aterii p ri
me şi m ateriale etc. In perioadele 
cînd lipseau mai multe muncitoare, 
fiind în concedii de natalitate, au 
fost angajaţi muncitori sezonieri, aşa 
că planul nu a suferit. Indicatorii 
economici de plan pe cele 9 luni au 
fost îndepliniţi în totalitate.

Este adevărat că planul a fost în 
deplinit cu preţu l a multor eforturi 
din partea celor prezenţi în activi
tatea--de producţie... Dar despre ca 
organizare ştiinţifică este vorba cînd 
la „M ătasea roşie" continuă să se 
acorde cu prea m are uşurinţă învoiri 
(după scurgerea celor 9 luni cifra 
este considerabilă: 10 300 ore) fără 
să mai vorbim de absentele nemo- 
tivale care în  loc să scadă au cres
cut fată de aceeaşi perioadă a anu
lui trecut? Un sum ar calcul econo
mic arată că în treprinderea a p ier
dut din m otivele arătate  aproape 
30 000 m l ţesături din m ătase şi re 
lon, ceea ce este echivalent cu pro
ducţia realizată în două zile, de 
cele 3 schimburi (!)

în  privinţa acordării învoirilor s-a 
tras semnalul. în  şedinţa  sa din 29 
septembrie, com itetul de direcţie a 
hotărît (şi foarte bine a făcut) să 
nu se mai acorde învoiri decît în 
mod cu totul şi cu totul excepţional. 
Iniţiativă bună. Dar, spre surprinde
rea  noastră, în loc ca aceste „grati
ficaţii" să scadă vizibil, au crescut 
parcă în ciuda hotărîrii organului 
de conducere. Să exemplificăm. în 
perioada, de altfel scurtă, de la 1—8 
octom brie au fost acordate 13 în
voiri de către conducători direcţi ai 
producţiei, timp în  care solicitanţii 
şi-au rezolvat diverse treburi gospo
dăreşti personale.

I V I U 9 I I
Referitor la abaterile săv îrşite  de 

unii muncitori, care au făcut obiec
tu l multor discuţii în cadrul colec
tivului, ne vorbeşte tovarăşa G her
ghina Iancu, din colectivul serviciu
lui personal, secretara com itetului 
U.T.C.

— în  general nu ne putem  plîn- 
ge. Sínt totuşi oameni care mai obiş
nuiesc să lipsească din producţie. 
Aş cita pe Floare Cioboată, Nico- 
lae Stoica (vine în stare  de ebrie- 
ta.te la serviciu), loan Oprean, Eli- 
sabeta Simtion, M aria Hămbăşan 
ş. a. care încă nu s-au încadrat în 
disciplina de producţie. Există o se
rie de tineri care se mai află sub 
normă.

— Ce măsuri e-ţi luat. pe linie de

(Continuare în pag. a Il-a) 
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In campania de toamnă

Mai *diii: decit osir a alt
comentariu pe m arginea organizării 
muncii în campania de toam nă este 
viteza zilnică de lucru, care se sta
bileşte în funcţie de forţa de m un
că şi u tilajele existente.

Dar este ea realizată în toate uni
tăţile, la toate lucrările? Sau, cel 
puţin, realizările se înscriu prin a- 
propierea acesteia? Un raid-anchetă 
efectuat prin cîteva cooperative a- 
gricole ne-a dem onstrat că, deşi 
oamenii se străduiesc să strîngă la 
timp recolta de pe cîmp, să execute 
însăm întările din această toam nă la 
un înalt nivel agrotehnic, în p riv in 
ţa realizării vitezei zilnice de lucru 
mai sínt încă multe de făcut.

C.A.P. Cîrţa. Brigadierul de cîmp 
Octavian Colceriu se află, în  m ij
locul a peste 80 de cooperatori, în 
tarlaua „Grind". Se recoltează car
tofii. C ultura prom ite peste 17 000 
kg tuberculi la  hectar. M unca oa
m enilor este uşurată de două ma
şini de scos cartofi.

— Funcţionează bine maşinile? îl 
în treb  pe brigadier.

— Eu sínt foarte mulţumit! Fa
cem, cu amîndouă, cam 4 hectare 
în fiecare zi. E ceva, nu?

Fără îndoială, e o realizare. Dar 
oricine ştie că 4 hectare este viteza
_:l —. : In rím -s 11 n oi cin finTD 111 R —

tar 1,3na. ,di,iî4  - R rtinp l,r Q . e f e e i ". St.
se efectua o luc îăre  de bună cali
tate. Numai că şi aici e vorba de 
modul cum se realizează viteza zil
nică de lucru. Din spusele şefului 
de secţie I.M.A., V asile Dobrin, am 
re ţinu t că şi tractoarele  de la A rpa- 
şu de Sus au fost chem ate „în a- 
ju to r" . De unde se presupune că 
tractoarele  de la A rpaşu de Jos sín t 
folosite din plin. Dar am găsit la 
sediul secţiei nu mai puţin de 7 trac 
toare „trase pe dreapta"; tractorul 
lui loan N egru e defect, după spu
sele m ecanizatorului, de la  treieriş, 
dar nim eni nu s-a ocupat să-l re 
pare. V iorel M oisiu ne-a spüs că 
tractoru l lui e stricat de sîmbătă, 
l-a m eşterit acum, dar nu ştie unde 
să se ducă la lucru; nu a prim it nici 
o dispoziţie în  acest sens. A r fi plic
ticos şi inutil să înşiruim  şi „sufe
rinţele" celorlalte trac toare  sau ex
plicaţiile m ecanizatorilor care, la  
ora 11,00, mai erau  încă la  sediul 
secţiei. Numai cele 7 tractoare pu 
teau efectua minimum 20 hectare 
arătu ră  în acea zi. A cest lucru  ar fi 
apropiat realizările de v iteza zilnică 
de lucru  planificată la  arături. Pen
tru  că A rpaşu de Jos nu stă stră
lucit la  acest capitol: din 520 hec-

ţ :!< J i-Gm' u: însdim nţate cu g ria  
şi secară, îh eastă  toam nă doar 
90 hectare sín t arate. A supra u tili
zării la  capacitatea m axim ă de lucru  
a tractoarelor trebuie  să  m editeze şi 
conducerea secţiei I.M.A., dar şi 
conducerea cooperativei, care să 
sprijine mai concret pe  şeful de 
secţie în  organizarea muncii m ecani
zatorilor.

Terenul m oale nu a perm is m eca
nizatorilor de la  Bruiu să  in tre  la  
sem ănat. Ei însă recoltează trifoiul 
pen tru  însilozare. Două maşini C.S.U, 
lucrează la Somartin şi la  Bruiu zil
n ic  pen tru  a spori can tita tea  de fu
ra je  înm agazinată pen tru  iarnă. Dar 
oare aceste u tila je  îşi realizează 
zilnic norm a de 30 tone nu tre ţ însi- 
lozat? După spusele şefului secţiei 
I.M.A., G heorghe Tudor, ca şi după 
afirm aţia specialistei unităţii, ingi
n era  Elena Pleşca, nu  se poate  merge 
cu o viteză mai m are de 9—12 tone 
trifoi însilozat zilnic pe fiecare m a
şină. A şa se  şi explică de ce s-a 
p relungit a tît de m ult reco ltarea  tr i
foiului de pe  cele 70 hectare: în  
6 zile s-a reuşit să  se însilozeze 
doar 95 tone, adică aproxim ativ cît 
trebuie  să facă p singură m aşină în  
tre i zile d s  lucru.

V« INFORMAM

Să fie asigurată cu toată stricteţea
viteza zilnică de lucru

lată .niun.a{ cîteva aspecte din com
plicatul mecanism al Otgănizării 
muncii în cam pania agricolă de 
toam nă. A cestea dem onstrează cu 
prisosinţă că problem a utilizării 
tractoarelor şl m aşinilor agricole la  
capacitatea maximă de lucru  influ
enţează în  mod hotărîto r îndadrarea 
execu tării lucrărilor agricole în  p e 
rioada optimă, uşurînd organizarea 
muncii şi contribuind în  acest mod 
la  rid icarea eficientei economice, a 
activităţii depuse.

De aceea se impune, mai ales a- 
v înd în vedere răm înerea în  urm ă 
a multor cooperative agricole cu 
execuţia lucrărilor de campanie, ca 
fiecare inginer să-şi mobilizeze toată 
capacita tea  organizatorică şi to t 
spiritul de iniţiativă pentru  a da 
soluţii practice, de eficienţă im edia
tă, fiecărei problem e legate de folo
sirea  tractoarelor şl maşinilor în  a- 
ceastă campanie, iar membrii coo
peratori să dea dovadă de mai multă 
disciplină în  procesul de producţie, 
pen tru  ca m unca lo r să înregistreze 
roadele scontate .

GH. GRÄDINARU

DESPRE:
Activitatea
cercetătorilor

ha Institu tu l de cercetări „Chl- 
migaz" din M ediaş au fost term i
nate, recent, lucrările  de obţi
n e re  a  unui nou  produs sintetic ma- 
crom olecular care  are  utilizări 
m ultiple. A cţiunea deosebită a 
noului produs este aceea că adău
gat în cantităţi foarte mici la 
suspensii în  apă de diferite com
poziţii m ăreşte de cîteva. sute de 
ori viteza de sedim entare.

A plicaţii p ractice au fost efec
tua te  la: purificarea apelor, în  in
dustria h îrtie i dînd rezu lta te  foar
te bune.

A. ZOMBORY
coresp.

Concert-lecfie
I K Ala mercurea 
Sibiului

Filarmonica de stat din Sibiu 
a iniţiat, pentru stagiunea anului 
1968—69, concerte-lectii în loca
lită ţile  mai im portante din judeţ, 
dedicate educaţiei estetice a tine
retu lu i din şcoli.

Primul concert-lecţie are loa 
azi în  sala căminului cultural din 
M ercurea Sibiului, avînd ca te 
m atică p rezen tarea instrum entelor 
ce alcătuiesc o rchestra simfonică 
şi apoi tem a „Muzica populară, 
izvor de inspiraţie pentru  creaţia 
muzicală cultă".

în  cadrul acestor tem e se vor 
prezenta exem plificări din creaţia 
rom ânească şi universală susţinu
te de o rchestra simfonică sibiană.

Cercetări de
ingranoiogie
Filigranul apare reprodus pen

tru  prim a dată  spre  finele secolu
lui al XIII-Iea, sub forma unei 
am prente adinei în  foaia de hir- 
tie, im prim ată de un desen liniar 
în  fir m etalic fixat pe forma de 
fabricare a h îrtiei.

De atunci, h îrtia  cu filigran 
constituie unul din factorii cei 
mai Im portanţi în  stabilirea datei 
şi provenienţei docum entelor, ma
nuscriselor, tipăriturilor, c ît şi un 
valoros criteriu  de verificare a 
autenticităţii izvoarelor paleogra
fii e.

Studiile în treprinse de către doi 
cercetători braşoveni asupra fili
g ranelor principalelor mori de 
h îrtie  din secolul al XVI-lea, au 
stabilit ex istenta în docum entele 
sibiene a două tipuri principale 
de filigran şi aproape 20 de va
rian te  secundare. A cestea vo r se r
v i la  întocm irea unui catalog al 
principalelor tipu ri şi varian te  de 
filigrane din Transilvania, care va 
înlesni orien tarea şi activitatea 
de cercetare  a lingviştilor, isto
ricilor şi arheologilor.

Tot la  Sibiu, istoricul L. De- 
m eny de la  Institu tu l „N. Io rga’ 
a cercetat filigranele a num eroase 
docum ente pen tru  a delim ita şi 
pe această cale apariţia  la  Sibiu 
a  T etraevangheliarulu i slavon din 
1546 şi a E vangheliarului rom â- 
no-slavon tipărite  în  localitate de 
către  Filip M oldoveanul, preconi- 
zind totodată, întocm irea unui re 
pertoriu  de filigrane al tipăritu ri
lo r rom âneşti din secolul al XVI- 
lea.

Prof. MERCEA STOIA
custodele Arhivelor, statu lu i Sibiu

v * lliţ6 |e  m odele de covoare, în culori şi desene diferite, produse de Uzinele 
textile  Cisnădie, ,se  nasc" in  atelierul de creaţie
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şini. Dacă u tilajele acestea de m are 
randam ent nu se defectează, care să 
fie cauzele neîndeplinirii norm ei de 
lucru pe maşină? Fără îndoială că 
„plimbatul" în  gol, de la  un capăt 
la  altul al tarlalei, are o influenţă 
hotărîtoare  asupra m icşorării vitezei 
zilnice de lucru realizate de cele 
două maşini. M ecanizatorii A rpad 
Corponi şi V asile Halmaghi, care 
lucrează cu acestea, ar fi bucuroşi 
dacă ar realiza mai mult. Ştim că 
cel "puţin la fel de bucuroşi ar fi şi 
brigadierul de cîmp şi preşedintele 
unităţii şi toţi cooperatorii. A tunci 
de ce nu se organizează, la  amănunt, 
deplasarea pe tarla a maşinilor, sta- 
bilindu-se ordinea cea mai economi
coasă în  care să fie recoltate por
ţiunile fiecărui cooperator? (La 
G.A.P. C îrta au fost îm părţite sarci
nile de lucru pe cooperatori). E un 
plus de bătaie de cap, dar aceasta 
este singura soluţie de a asigura 
realizarea vitezei zilnice de lucru 
planificate, ceea ce echivalează cu 
exploatarea utilajului la  maximum 
de randam ent. Credem că, alături de 
hărnicia oamenilor, priceperea de a 
organiza munca este chem ată să-şi 
sporească contribuţia la im pulsiona
rea ritm ului de executare a lucră
rilor de campanie. Şi Ta C îrţa este 
posibil acest lucru.

La C.A.P. A rpaşu de Jos, ingi
nerul M ircea Constantinescu;3ne in
formează că membrii cooperatori au 
fost mobilizaţi la recoltatul cartofi
lor. Dar cele 3 maşini de scos car
tofi existente nu pot fi folosite: te 
renul e moale. Nimeni nu contestă 
această afirmaţie. Am văzut la  Ar- 
pasu de Jos, ca şi la Scorei sau 
Porumbacu de Jos — cum băltea 
apa pe teren. Pe unele tarlale. Pe 
altele însă se poate lucra. La A r
paşu de Jos — 5 tractoare erau în

Monumentele oraşului — 
pe soclul indiferenţei?

M onum entele sínt orgoliul ora
şelor. N u o dată, evocarea unei 
localităţi aduce autom at în  minte 
im aginea unul monum ent carac- 
terizator şi im punător. într-o sta
tuie expresivă şl adecvată ci
teşti trecutul oraşului, descifrezi 
o psihologie aparte, ţinînd de pie
tate sau poate neglijentă, desco
peri gustul unei colectivităţi. 
Căci — este ştiut — pe lîngă o 
funcţie ornam ental-decorativă, 
statuile oraşului au un rol estetiG 
în  circulaţia valorilor colectivi
tăţii urbane, şi un sens educativ, 
prin înălţim ea idealurilor care 
constituie conţinutul emoţional al 
reprezentării. Or, trebuie s-o re 
cunoaştem, Sibiul nu  are încă 
monumentul care să exprime con
substanţial personalitatea oraşu
lui, care să-i eternizeze în  m ar
mură sau bronz istoria glorioasă. 
Cele existente nu se bucură — 
pe de altă parte  — de ocrotirea 
necesară, astfel îneît umbresc în- 
tr-un punct sensibil, renum ele e- 
dilitar al Sibiului. Un raid de vi
zitare ne-a perm is unele consta
tări pe care nu lc-am fi dorit 
formulate.

M onum entele de artă plastică 
ole Sibiului — căci la ele ne vom 
referi — pe lîngă faptul că nu 
sínt dintre cele mai reprezentati
ve şi expresive nu intră în aten
ţia gospodărească cu tot in tere
sul care li s-ar cuveni, care să 
dovedească sensibilitatea urbanis

tică şl gustul acut pen tru  frumos 
®1 forurilor în  d re p t

Mal întîi, despre m ult discuta
tu l bust &1 Iul Eminescu. Sub
scriem  celor care au sem nalat nu  
O dată p lasarea neinsp irată  a bus
tu lu i în tr-un spaţiu destinat unor 
alte scopuri decît reculegerea o- 
riginală. Ni se  pare  cu to tu l lip
sit de gust ca am intirea m arelui 
rom antic să fie profanată de stri
dentele nu o dată neacordate  ale 
ringului de dans care formează 
peluza de beton a m onum entului. 
Ga să nu  mai vorbim  de fundalul 
pe  care se proiectează stîn jenitor 
profilul bustului din Sub-arini: 
un  gard vulgar şi lucrat stîngaci, 
lăsat la  voia întîm plării. In fată, 
ceea ce credem că trebuia să fie 
o tîşn itoare  s-a transform at la 
m entabil într-o baltă  m urdară şi, 
ca să nu strice consecvenţa în 
im pietate, o bancă este aşezată 
ostentativ  cu spatele spre bust. 
Şi, în acest context al coinciden
ţelor nefericite, statuia — parcă 
p rea  ferm lucrată, dincolo de mo
dulaţiile reveriilor rom antice — 
face o figură stingheră, superior 
indiferentă parcă la neglijenţa 
din jur.

M onum entul lui Francisc I, in
dicat în  nom enclatorul Comitetu
lui judeţean  pen tru  cultură şi ar
tă, practic nu există de mai mult 
timp. Se păstrează, într-un aspect 
de loc de invidiat, doar soclul, 
n işa şi cadrul, plasate lîngă zidul 
de apărare al vechii cetăţi, toate

aflate într-un grad  avansat de de
gradare. Nişa *a oferă p riv irii 
îm pestriţată cu noroi, p ăs trin d eu  
greu  o zugrăveală Scorojită, iar 
din cadru stau  şă  cadă bucăţi de 
moloa, desfigurînd desenul m ural 
car« cu greu  se  mai poate  bănui. 
Buruienile rîvneso la  O poziţie 
de im postură, tinzînd să ia locul 
bustului d ispărui misterios. Poate 
dintr-un sentim ent de  jenă, ţîş- 
n itoarea care trebuia  să îm prospă
teze armonios aerul din ju r îşi 
curge anemic şuviţele resem nate.

în  altă parte  a oraşului, în spre 
Terezian, soclul bustului M ăriei 
Tereza, stă să se  dărîm e, să-şi 
r  ia  elem entaritatea blocurilor de 
construcţie (cineva, cu haz la ne
caz, a a tîrnat în  spate o inscrip
ţie: „Trecerea oprită — se de
m olează“). Bustul, şiroit de culori 
îm pestriţate, vorbeşte cu o dem
nă tăcere despre lipsa de interes 
pe care trebuie să o suporte.

A cest inventar al indiferenţei 
poate continua, dar nu  are rost 
— ne-am repeta. Ca să fim drep
ţi, trebuie să recunoaştem  că ce
le două monum ente centrale (ale 
lui Bariţ şi Coşbuc) au o am- 
bienţă mai îngrijită şi o prezenţă 
mai demnă, dar nu justificăm a- 
ceasta decît prin poziţiS lor prea 
vizibilă.

Spuneam că Sibiul, în  ciuda 
tradiţiei sale glorioase pe toate 
planurile, nu are  ansamblul sta
tuar reprezentativ  sau busturile 
prestigioase ale personalităţilor

sale. A cestea ar pu tea  fl plasate 
în  locuri extrem  de avantajoase, 
pe  care o raşul m edieval-m odern 
la  oferă cu prisosinţă. Am dori 
u n  Eminescu m em orabil, am vrea 
*— la  n ivelu l dem nităţii execuţiei 
—• să  privim , în  plim bările noas
tre , pe  Slavici şl Goga, p e  A gir- 
biceanu şl Gh. Dima. Auzim că 
ex istă  o  propunere în  acest sens, 
ca re  să  se  m aterializeze într-un 
ansam blu sta tuar cuprinzînd pe 
cel amintiţi, p lus alţii, şi am fi 
curioşi să ştim  sub ce form ulă 
Se vor pu tea  arm oniza personali
tă ţi diferite. S-ar pu tea  să  iasă o 
Construcţie im punătoare (se preco
nizează selectarea propunerilor 
în  urm a unui concurs judeţean), 
însă ţinem  s-o spunem  de pe a- 
cum, rigorile  elaborării estetice 
trebu ie  să  primeze.

N u ştim  de ce nu există, nici 
măcar în  proiect, o im punătoare 
construcţie s ta tuară  dedicată lui 
M ihai V iteazul, ştiu t fiind faptul 
că bătălia  de la Şelimbăr a în 
sem nat alipirea A rdealului la 
prim a unitate politică rom ânească. 
O raşul nostru l-a găzduit de dom
nitorul Principatelor Unite, A- 
lexandru loan Cuza, prilej de re 
m em orare a m arelui rom ân prin- 
tr-o dăltuire, pe care aş vedea-o 
în  m arm ură sau bronz. Şi cite 
sugestii de emoţie patriotică nu 
oferă acest oraş!

Trebuie recunoscut că, deocam
dată, monum entele de artă plas
tică ale Sibiului nu satisfac cerin
ţele pe care oricine le pretinde 
îndreptăţit Sibiului (nu mai amin
tim de noile cartiere, care oferă 
prilejuri admirabile unor monu
m ente statuare ale actualităţii). 
Propunem o m editaţie mai seri
oasă în  ju ru l acestor aspecte.

TITU POPESCU
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O aniversare memorabilă

75 de ani de la
P.S.D.M.R.

Este cunoscut faptul că pro letaria
tul a apărut pe scena, istoriei patrie i 
noastre  la scurtă vrem e după eveni
m ente de m are însem nătate, cum au 
fost m işcarea revoluţionară din 1821 
condusă de Tudor V ladim irescu şi 
revo lu ţia  din 1848, care răscoliseră 
în adîncime societatea rom ânească. 
Participarea m aselor populare la  în
făptuirea actului Unirii din 1859 şi 
la  cucerirea independenţei naţionale 
a  constituit, în  evoluţia istorică a so
cietăţii rom âneşti din a doua jum ă
ta te  a veacului trecut, puternice p ri
le ju ri de afirmare a muncitorimii, ca 
o clasă nouă în plină dezvoltare.

Pe fondul realităţilor sociale con
tem porane din România m odernă de 
după U nire ia naştere  şi se dezvoltă 
socialismul ştiinţific, la început ca 
idee teoretică, iar apoi ca o călăuză 
practică în lupta clasei m uncitoare. 
A ceastă teorie a evoluat în  chip fe
ricit la  noi în  ţară, înrădăcinîndu-se 
în  solul fertil cultivat cu grijă  de 
socialiştii români.

în  strînsă relaţie  cu procesul dez
voltării orînduirii capitaliste, cu pro
ducţia bazată pe exploatarea m unci
torilor în unităţi industriale din ce 
în ce mai mari, s-a născut in mod 
obiectiv necesitatea organizării cla
sei m uncitoare, căreia  istoria i-a hă
răzit rolul de clasă conducătoare a 
destinelor naţiunii rom âne, în vede
rea transform ării revoluţionare a în
tregii societăţi.

Este sem nificativă apariţia în ţa ra  
noastră încă acum 100 de ani a pri
mei organizaţii politice m uncitoreşti 
sub denum irea de A sociaţia gene
rală a m uncitorilor din Timişoara, 
care s-a afiliat la Internaţionala 1 
condusă de întem eietorii marxismu
lui, K. M arx şi Fr. Engels.

în în treaga ţară, ca urm are a creş
terii vertiginoase a num ărului mun
citorilor, acţiunile de organizare se 
intensifică. Au luat fiinţă asociaţii 
profesionale ale muncitorilor tipo
grafi, cărăm idari, dogari, legători de 
cărţi etc. Anul 1872 consem nează naş
te rea  A sociaţiei generale a  lucrători- 
lo r din România, cu organul de presă 
lu c ră to ru l român, ceea ce marchează 
o etapă superioară în evoluţia orga
nizării clasei noastre m uncitoare.

Cercuri largi din opinia publică 
rom ânească, care nutreau idealuri 
republicane, democratice, au fost răs
colite de proclam area Comunei din 
Paris, văzînd în aceasta şi o în tru 
chipare a propriilor idealuri. Presa 
rom ânească a vremii — -„Familia" 
„Albina", „Dacia viitoare" etc. -+ 
deşi nu era  de inspiraţie proletară, 
a  publicat num eroase articole con
sacrate  activităţii teoretice şi prac
tice desfăşurate de K. M arx şl 
Fr. Engels. Presa dem ocratică rom â
nească şl publicaţiile socialiste, în- 
c.epînd mai ales din deceniul al 
9-lea, au m anifestat o preocupare 
consta.ntă pentru răspîndirea lucră

rilor lui M arx şi Engels. Publicaţiile 
„înainte", „România viitoare" şl mai 
cu seamă „Contemporanul" au tipărit 
în coloanele lo r fragm ente din lucră
rile fundam entale ale marxismului, 
prin prism a cărora s-au analizat apoi, 
în articole originale, realităţile  eco
nomice, politice şi sociale de la  noi. 
R eprezentanţi de seam ă ai mişcării 
socialiste: C. Dobrogeanu-Gherea,
I. N ădejde, Raicu Ionescu Rion, Şte
fan Stîncă, A. Bacalbaşa, Constantin 
Miile şi alţii au avut de înfruntat 
concepţiile re trograde ale ideologilor 
burghezi care considerau socialismul 
drept „o p lan tă  exotică", „un import* 
neasim ilabil pen tru  tara noastră, spe 
de altă parte  socialiştii rom âni con
secvenţi s-au afirmat şi în lupta 
pentru  com baterea curentelor refor
miste.

Elem entele înaintate, revoluţiona
re  au desfăşurat o neobosită activi
ta te  de com batere a acestor concepţii 
reacţionare, pentru  orientarea miş
cării m uncitoreşti p'e calea luptei po
litice consecvente îm potriva claselor 
exploatatoare. „Este ştiut şi simţit 
de m uncitorii de azi — scria „Lumea 
nouă" — că interesele lor sínt 
potrivnice cu ale stăpînilor, că pu te
rea capitalistă ţine în robie econo
mică m area clasă m uncitoare şi pen
tru  a smulge din gura lupului capi
talist îm bunătăţiri economice trebuie 
să întrebuinţezi instrum ente politi
ce; să cucereşti puterea politică pen-, 
tru  ca să poţi îndrum a spre calea 
dezrobirii economice; acesta este 
idealul social-dem ocraţiei din în trea
ga lume. Şi pentru  realizarea lui se 
cer m uncă şi stăruinţă, se cere or
ganizarea m uncitorim ii în partid po
litic, fără nici un amestec cu parti
dele burgheze conservatoare sau li
berale".

în  e.nii 1888—1890, în timpul g re
velor m uncitorilor ceferişti, a tipo
grafilor, ale răscoalelor ţărăneşti din 
1888, îşi croia drum  tot mai larg 
ideea organizării partidului m unci
toresc. C ercurile m uncitoreşti se 
transform ă după anul 1890 în cluburi, 
care în  statu tu l lor prevedeau orga- 
nizarea" în tr-un partid  a p a r te . . .  ser
vind ca sîm bure în jurul căruia să 
se crrupeze toate puterile m uncitori
lor".

La 13 decem brie 1892, ziarul „Mun
ca", organ al cluburilor, a publicat 
proiectul de program  al Partidului 
social-democrat al muncitorilor din 
România. După o dezbatere de a- 
proape 4 luni, la -3L m ărire4893 ,'de- 
legaţij fciuburiiop din Bucureşti, le-şi, 
Ploieşti, Galati, R ouianr Craiova,,; Bar* 
cău, Botoşani şi ai m uncitorilor din 
alte centre ale ţării s-au în trunit la 
Bucureşti în  Congresul de constituire 
a Partidului social-democrat al mun
citorilor din România.

în  program ul de luptă al partidu
lui, care s-a adoptat la  congres, s-a 
precizat ro lu l istoric al clasei munci-

Fondul de timp poate 

f i mai bine folosit
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organizaţie pen tru  aju torarea celor 
indisciplinati?

— în  centrul atenţiei comitetului 
U.T.C. a stat şi stă munca politică 
de masă. în  cadrul simpozioanelor, 
discuţiilor, adunărilor generale U.T.C. 
am căutat să imprimăm tinerilor (el 
reprezin tă 45 la sută din potenţialul 
forţei de muncă a unităţii) o con
duită sănătoasă in  producţie. Rezul
ta te le  s-au văzut. M ajoritatea se în
cadrează în sarcinile trasate  de orga
nizaţie.

Din discuţia avută cu tovarăşa 
M aria Grigore, secretara  organiza
ţiei de partid, am desprins că: mij
loacele de propagandă existente la 
îndem ina organizaţiei nu sínt folo
site cu cea mai m are eficienţă. Cari
caturile, epigram ele (mijloace din
tre  cele mai eficiente) lipsesc aproa
pe complet. M unca de educaţie a

fost înlocuită uneori cu desfacerea 
contractului de muncă. Din această 
cauză fluctuaţia în întreprindere 
este exa.gerată (într-o lună pleacă 
circa 90 de muncitori şi se angajează 
cam tot pe atîţia). Acest lucru este 
dăunător continuităţii în  miincă, dar 
mai ales calităţii producţiei.

Considerăm că în ultimul timp 
comitetul de direcţie, intrînd mai 
serios în atribuţiile ce-i revin, a luat 
unele ho tărîri bune pentru  îndrep
ta rea  situaţiei. Totuşi se constată 
lipsa unui control sistem atic pentru 
ducerea la îndeplinire a sarcinilor 
trasate . Tocmai de aceea este nece
sar să se persevereze în luarea deci
ziilor.

Nu ne îndoim că,, aplicînd in prac
tică hotărîriie  luate, comitetul de 
direcţie va putea constata că indi
cele de utilizare a fondului de timp 
disponibil s-a îm bunătăţit simţitor.

Fabrica de geamuri, din Mediaş — secţia geamuri securit — dispune astăzi 
de hale spaţioase, utiiale modern, cu condiţii de muncă mgli îm bunătăţite

crearea
toare, necesitatea obiectivă a con
stru irii socialismului în România prin 
trecerea  m ijloacelor de producţie în 
p roprietatea în tregului popor,desfiin
ţa rea  exploatării şi asupririi omului 
de către  om.

C rearea P.S.D.M.R. a demonstrat 
că în sinul muncitorim ii rom âne a 
existat încă de atunci un potenţial 
ideologic rem arcabil, de esenţă mar
xistă, care a trium fat în cele din 
urmă, In lupta îm potriva elem ente
lo r inconsecvente, de factură bur- 
ghezo-liberală din sinul partidului 
social-democrat.

Cel mal rem arcabili fii ai clasei 
m uncitoare din acea vrem e au ştiut 
să treacă eroic peste episodul 1899— 
1910, cauzat de „trădarea ge
neroşilor", m entinînd ceea ce era 
esenţial pentru continuitatea luptei 
de clasă a m uncitorilor români. Stea
gul principiilor socialismului ştiinţi
fic a fost tinut to tdeauna la înălţim e 
de proletariatu l român. A cest steag 
a  fost purtat mai departe cu glorie 
de Partidul Comunist Român, a cărui 
creare în 1921 a m arcat o m are vic
torie a m arxism -leninismului în  miş
carea m uncitorească din România.

A niversarea a  75 de ani de la  în
fiinţarea P.S.D.M.R. o privim  ca o 
dată mem orabilă în istoria mişcării 
m uncitoreşti din ţara  noastră, un mo
m ent de largă sem nificaţie în istoria 
noastră naţională. Sărbătorirea are 
loc astăzi în condiţiile luminoase, 
cînd poporul român, stăpîn  pe  pro- 
priile-i destine, obţine, sub conduce
rea  P.C.R. — continuatorul celor mai 
bune tradiţii de luptă ale vechil 
m işcări socialiste rom âneşti, succese 
rem arcabile in  edificarea României 
socialiste, ideal pentru  care au lup
tat şi s-au jertfit fiii cei mai buni 
ai poporului nostru.

Prof. NICOLAE NISTOR

M uncitorul V alerian Perjovski de la „Automecanica* deservind o 
maşină de verificat proiile cu comandă program

Foto: FR. NUSS

Mai multă iniţiativă în activitatea 
directorului de cămin cultural

In adunările de la  poarta veci
nului, în întîln irile  de familie, în 
relaţiile  statornicite prin în tra ju to 
rare, în discuţiile de obşte sau în 
tâmplătoare, descoperi noul profil 
social şi spiritual al ţăranului, în 
efortul său continuu de profesio
nalizare in  „meseria de agricultor*, 
îl descoperi preocupat de resturile 
comunităţii din cele face parte, de 
succesele şi insuccesele acesteia, tl 
afli căutînd răspunsuri la  problem e
le ştiinţifice legate de procesul 
muncii. Il redescoperi cugetînd, cu 
adîncim ea v irtuală  a străm oşilor, la 
problem ele de politică in ternă şi ex
ternă a naţiunii. Intr-un cuvint, ai 
im aginea complexă a ţăranului con
tem poran în care se confruntă tra 
diţia cu spiritu l novator şi căruia 
trebuie să-i punem  la îndem înă, pe 
toate căile, instrum entele care să-l 
aju te  la  rid icarea nivelului său de 
cunoştinţe, la  consolidarea celor de
ja  acumulate. A ceastă răspundere 
revine, in prim ul rlnd, forului cul
tu ral sătesc — căminul cultural — 
care trebuie să ştie să dea viaţă 
cerinţelor locale izvorîte din dezba
teri organizate sa.u din discuţii de 
Ia om la om, conform cu realităţile  
stringente, cu evoluţia înregistrată 
de acestea, să aibă initiative fără 
a aştep ta  m ereu îndrum ări de la 
„centru".

Pornind de ia prem isa că locuito
rul rural, ca şi cel urban, este su
pus aceluiaşi asalt informativ, prin 
toate m ijloacele m oderne (radio, te 
levizor, film, carte, presă, disc etc.), 
trebuie să concludem că nu  ne mai 
putem  îngădui să-i oferim hibrizi 
cultural-artistici, că trebuie să adop
tăm, să cultivăm  un stil de muncă 
eliberat de rutină, de practicile în 
vechite.

C unoaşterea nem ijlocită a unor a- 
şezăm inte săteşti din judeţu l nos
tru, în  acest început de toam nă, ne 
îngăduie să apreciem  că acestea se 
păstrează încă pe lin ia vechilor o- 
bişnuinţe (program e artistice în jghe
bate în pripă, activităţi sum are şl 
neeficiente de club), care nu oferă 
perspectiva reconsiderării criteriilor 
de valoare impuse de etapa actuală. 
Mai mult, la sfîrşitul lunii septem 
brie, mai existau cămine culturale 
neîncadrate cu directori (Moteş, A- 
cillu, Săcel etc.), unele din ele 
(Bratei, V alea Viilor) fiind preluate 
de noile organe de conducere doar 
în ultim ele zile ale lunii.

Nici Un cămin cultural din cele 
vizitate (Avrig, A xente Sever, Să- 
lişte, Blăjel etc.) nu a  putut demon
stra  preocupări pentru  o activitate 
care să îm brăţişeze în treaga viată 
cultura-l-artistică a aşezării, fiecare 
director vorbindu-ne, la modul foar
te  general, despre intenţiile sale, 
toţi motivînd că „nu ştiu ce au de 
făcut*. La nici un cămin cultural 
nu am întîlnit, constituit, colectivul 
obştesc (cu sarcini concrete, indivi
duale) de sprijinire a activităţilor, 
multi directori (Axente Sever, Bra
tei, Blăjel, Sălişte) m ărturisindu-ne 
că „nu sín t sprijiniţi de cadrele di
dactice şi ceilalţi intelectuali", ma
joritatea acestora locuind în  centre
le urbane din apropiere.

La puţine cămine (Valea Viilor, 
Bratei) am găsit formaţii in activi
ta te  pregătind program e (dansuri 
germane, brigadă artistică) pentru 
„Ziua recoltei." Dar şi în aceste ca
zuri mobilizarea se face destul de 
greu.

„Mobilizarea la viata, creatoare a 
aşezăm întului — ne spune profeso
rul Constantin Cojocarii, directoorul 
căminului cultural din V alea Viilor 
— trebuie sprijinită de Consiliul 
popular (prin deputaţii săi), de con
ducerile C.A.P. şi I.A.S., de directo

rii de şcoli (prin com itetele de pă
rinţi), de organizaţiile de tineret".

„A tragerea la activităţile form aţii
lo r artistice, ca şi la celelalte for
me de cultură — ne îm părtăşeşte 
învăţătoru l Hans Moyer, directorul 
căminului cultural din Bratei — este 
m ult înlesnită (deseori rezolvată in 
tegral) de capacitatea profesională, 
afirmată,, a instructorilor1, de a taşa
mentul şi dragostea m anifestate de 
aceştia fată de- oamenii eu care lu 
crează, de exigenta pen tru  produsul 
cultural-artistic care să întrunească 
atributele calităţii mereu crescînde". 
A nim atorul deci trebuie să exercite 
ro lu l de catalizator în ju ru l căruia 
să se grupeze, cu hărnicie, satul în 
treg. Dem onstraţia ne-a făcut-o p ro 
fesorul Cornel Păcurarii, directorul 
căminului cultural din M icăsasa, 
care a  realizat în anul trecut — şi 
va  relua în această toam nă — un 
spectacol folcloric, vehiculînd obi
ceiurile de nuntă. „La pregătirea  a- 
cestuia au fost atraşi locuitori căsă
toriţi cs.re, îm preună cu soţiile  lor, 
secundaţi de preşedintele C.A.P. cu 
soţia şi de unii intelectuali din sat 
(Iuliu Piştea, O ctavian Barna, loan 
Anca, M aria Sorescu), au rid icat 
prestigiul moral şi artistic al aşeză
mântului". Astfel, căminul atinge noi 
coordonate: devine nu num ai o in
stitu ţie  de difuziune culturală", dar 
şi un mijloc de participare a ţă ra 
nului la  plăm ădirea actului de cul
tură, fată de care nu mai m anifestă 
poziţii de expectativă.

Pentru îm plinirea acestui dezide
rat este necesară — după p ărerea  
profesorului Vasile Balteş, directo

ru l căminului din Avrig — diversi
ficarea form aţiilor artistice, în con
figuraţia terito ria lă  a comunei, con
form cu specificul local al fiecărei 
aşezări.

Practica din trecutul mişcării ar
tistice de am atori — cînd aceiaşi 
oameni participau la toate formaţii
le — a pus deseori în dificulta.te 
conducerile'd-e cămine, carepun 'eö ri,' 
reuşeău să crteeze ö formaţie valo
roasă .(traUndu-le superficial pe ce-, 
lelalte), alteori nu, datorită măcină
rii forţelor artistice in activităţi la 
care acestea nu aderau cu convin
gere.

Credem, de asemenea, că, conju- 
gînd eforturi, Comitetul judeţean de 
cultură şi artă şi Casa judeţeană a 
creaţiei populare ar pu tea  întocmi, 
p rin  consultări la  faţa locului — o 
hartă  artistică a judeţului, pe care 
să apară toate  genurile de forma
ţii ce pot fiinţa cert în  fiecare sat, 
în  fiecare comună. A ceasta ar per
m ite organelor judeţene o cunoaşte
re fermă a realităţilor locale — mai 
mult — o urm ărire com petentă şi 
operativă, cu aju torul specialiştilor, 
a formaţiilor •— pentru  îndrum area 
multila.terală — asigurîndu-le desfă
şurarea  unei activităţi continue — 
proprii cu preferinţele interpreţilor 
— şi care, fără îndoială, vor concu
ra la creşterea potenţialului artistic 
al ţărănim ii.

Credem că, num ai tinînd cont de 
p referin ţele artiştilor amatori-tărani, 
putem  obţine adeziunea lor creatoa
re  la înfăptuirea actului de cultura
lizare.

GEORGE STOICESCU

Uzinele textile Cisnădie
angajează i

n — un maistru filator (prin concurs)

Concursul se va ţine la data de 15 XI. 1968, conform H.C.M. 
nr.1061/1959 şi nr. 875/1960, iar actele pentru concurs vor fi 
depuse la serv. personal al întreprinderii noastre pînă la data

de 5 XI 1968

Cu ocazia tîrgului de toamnă

I.C.S. Textile-încăiţăminte Sibiu
vă oferă un bogat sortiment de articole pentru sezonul actual 
cu o reducere de 30 la sută. Se beneficiază de această reducere 

între 7 X. 1 9 6 8 -2  XI. 1968

I.B.C. PĂLTINIŞ SIBIU
str. Tribunei nr. 1

angajează)

j. — dulgheri
— electricieni autorizaţi

— zugravi, vopsitori
— bucătari

Informaţii se pot cere la biroul personal din str. Tribunei nr. 1 
telefon 1 10 80 — 1 10 81

Se aduce la cunoştinţa solicitatorilor de tichete de lemne, că 
distribuirea tichetelor pe anul 1969— 1970 începe la data 

7 octombrie 1968.
Distribuirea se face la sediul Consiliului popular municipal 
Sibiu cam. 27 — cu intrare din Piaţa 6 Martie — după cum

urmează:

— în fiecare zi de la orele 8—12
— marţi şi vineri şi după masă de la orele 17—19

Uzina BALANţA Sibiu
recrutează elevi pentru şcoala de ucenici de 3 ani, în meseriile 
de strungari şi lăcătuşi. înscrierile se primesc la uzina Balanţa 

pînă la data de 28 oct. a.c.

Condiţii:
etatea între 15—18 ani 
studii 8 clase elementare

Deasemenea mai angajează:
— debitatori-retezători

— frezori
— lăcătuşi

— presatori
— muncitori necalificaţi

M ica
Pierdut dovadă de porum b nr. 5577/ 30 august 1968 — Foamete Dumitru 

Poplaca, nr. 152. O declar nulă.

Prof. Marfa Tatu soţie, mulţum eşte tu tu ro r celor ce au participat la  durer 
rea sa, conducînd pe ultim ul drum pe soţul său Dr, loan Tatu decedat

la 4 oct. a.c.

Creşte familia zimbrilor
Familia zimbrilor, din rezerva

ţia  „Silvut" de lingă H aţeg, care 
îm plineşte în luna aceasta un  de
ceniu de existenţă, s-a îm bogăţit 
cu un nou membru. De cîteva zi
le, în registru l familiei zimbrilor, 
a fost înscris numele „Rita", cea 
mai tînără  strănepoată a perechii 
colonizată aici în 1958 — Poda- 
rec  şi Polonca.

Concomitent cu dezvoltarea fa
miliei zimbrilor, în rezervaţia de 
la Haţeg, care se întinde pe 600 
ha de pădure, s-au înm ulţit şi alte 
specii de anim ale rare, ce consti
tuie o podoabă a faunei păduri
lor. In prezent există aici 200 
cerbi lopâtari, cerbi carpatini şi 
capre roşii.

TIMPUL
Soarele răsare  la 6 h şi 24 m şi 

apune la  17 h şi 41 m. V rem e re 
lativ călduroasă cu cerul tem porar 
noros mai ales la sfîrşitul in terva
lului. V întul va sufla slab p înă la 
potrivit, din sectorul nord-vestic. 
M inimele vor fi cuprinse în tre  4 şi 
6 grade, iar maximele vor oscila 
în tre 19 şi 21 grade. Dimineaţa, lo
cal, ceată şi brumă.

OCNA SIBIULUI: Lordul din A- 
lexanderplatz (orele 17,00 şi 19,00).

COPŞA MICĂ: POPULAR: Zile de 
vară  (orele 17,00 şi 19,00).

Radiojurnale: 7,00; 8,00; 13,00;
16,00; 19,00; 22,00 (program ul I);
14,00; 17,00 şi 23,00 (program ul II). 

Emisiuni literare: 8,25 — M em ent

CINEMA
SIBIU: PACEA: W innetou III (o

rele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00
21.00) ; TINERETULUI (fost Victoria)
Testam entul unul paşă (orele 9,00; 
11,00; 13,30; 16,00; 18,30; 21,00); AR
TA (fost Tineretului): Prinţesa (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Studiu des
pre femei (orele 9,00; 11,15; 14,00 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI
Fragii sălbatici (orele 10,00; 16,30
18,30; 20,30); UNIREA: Jocuri nes
chimbate (orele 10,00; 16,00; 18,00
şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: încercuirea 
(orele 11,00; 14,00; 16,00; 18,00
şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Oscar (orele
10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 ■ NOIEMBRIE:
Gioconda fără suris Torele 18,00
20.00) .

BAZNA-BÄI: Eddie Chapman, a- 
gent secret (orele 17,00 şi 19,00).

Filmul rom ânesc Gioconda fără surfs cu actorii Silvia Popovici, Ion Mari-
nescu, Gheorghe Cozorici, Lucia M ureşanu

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Crăciiih însîngcrat (orele 17,00 şi 
19,00).

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 
6,30; 9,00; 11,00; 15,00; 18,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (programul 
I); 7,30; 8,30; 10,00; 12,00; 18,55;
0,55— 1,00 (program ul II).

poetic. Gabriela M elinescu; 15,30 — 
Consultaţie juridică; 18,02 — Tribuna 
radio; 20,05 — Ţării, inima şi ver
sul. M ontaj de poezie contem porană 
rom ânească; 21,05 — Scriitori la  mi
crofon. Satul rom ânesc contem poran 
văzut de Ion Lăncrănjan, N. V elea 
şi Petru V intilă; 22,30 — Moment 
poetic. Lirică feminină. A ura M uşat: 
„Plecare", „Apele ia r ă . . ." ,  „Din 
nou", „întoarcerea poveştilor" (pro
gramul I); 18,30 — M emoria pămîn- 
tului rom ânesc (program ul II).

Teatru radiofonic: 9,30 — Teatrul
scurt: Şoseaua (program ul I).

Muzică simfonică: 10,45; 11,25;
15,05; 18,40 (program ul I); 8,35;
9,00; 11,45; 12,30; 13,00; 13,50; 14,08;
16,00; 18,00; 19,30; 23,07; 23,40 (pro
gramul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 8,30;
9,05; 12,00; 13,20; 14,50; 15,40; 16,45;
17,15; 19,30; 20,35; 21,00; 21,25;
22,20; 22,35; 0.05—5,00 (programul
I); 10,05; 11,15; 15,00; 16,25; 18,50;
22,00; 22,30; 0,05 (program ul II).

M uzică populară: 12,30; 14,00;
16,20; 18,15; 20,20 (programul I);
7,00; 8,00; 10,55; 12,15; 13,15; 15,45;
16,15; 17,15; 19,00 (programul II).

TELEVIZIUNE
11.00 Curs de limba germ ană (re

luarea lecţiei de miercuri).
11.30 Telecronica economică. O pro

fesie utilă producţiei: subingi- 
nerii.

12.00 închiderea emisiunii de dimi
neaţă.

17.30 •Consultaţii la  fizică (clasa a
Xll-a).

18.00 TV pentru  specialişti.
18.30 Curs de limba rusă.
19.00 Studioul pionierilor.
19.30 Telejurnalul de seară.
19.50 Buletinul meteorologic. Publi

citate.
20.00 Film serial: Lagardére (ultima 

serie).
20.50 Ecran literar — revistă lite

ra ră  TV.
21,20 Itinerar european — emisiune 

de Dan Hăulică.
21,35 Documentar artistic: A lexandru 

cel Mare.
22,25 M eridianele umorului. Scurte 

ecranizări din literatura  uni
versală.

22,45 T elejurnalul de noapte.
23,05 închiderea emisiunii.
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IN JUDEŢUL SIBIU

MARI POSIBILITĂŢI PENTRU DEZVOLTAREA ZOOTEHNIEI
Judeţul nostru, acest străvechi teritoriu al ţării, dăruit de na

tură cu intense şi neasemuite peisaje naturale este vestit din 
cele mai îndepărtate timpuri pentru priceperea şi hărnicia cu 
care locuitorii săi s-au ocupat de creşterea animalelor. Datorită 
aşezării sale geografice judeţul dispune de 64 000 hectare pă
şuni, 32 800 hectare de fineţe, întinse goluri alpine, condiţii 
deosebit de favorabile pentru dezvoltarea sectorului zootehnic 
care în prezent contribuie cu 45 la sută la valoarea totală a 
producţiei agricole realizate. Zootehnia, ramură pentru care 
există nu numai condiţii naturale deosebit de favorabile, ci şi 
o veche şi preţioasă tradiţie şi experienţă a fost analizată zilele 
trecute în Plenara Comitetului judeţean de partid. Referatul 
cu privire la munca desfăşurată de organele şi organizaţiile de 
partid, de Direcţia agricolă şi Uniunea judeţeană a cooperaţi-
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tehnic şi asigurarea bazei furajere în unităţile agricole, discu
ţiile purtate au subliniat faptul că în judeţul nostru există largi 
posibilităţi pentru dezvoltarea zootehniei.

Folosind bogata experienţă a crescătorilor de animale şi spri
jinul acordat de stat, cele mai multe întreprinderi agricole şi 
cooperative de producţie şi-au sporit an de an efectivele de 
animale. Ţinînd seama de condiţiile existente şi de baza teh- 
nico-materială pusă la dispoziţia agriculturii de statul nostru, 
întreprinderile agricole de stat, cooperativele agricole de pro
ducţie şi producătorii individuali se preocupă cu grijă şi răs
pundere de dezvoltarea sectorului zootehnic.

Atît referatul cit şi discuţiile purtate au subliniat faptul că 
încă din acest an rezultatele obţinute în creşterea şeptelului 
depăşesc prevederile planului cincinal. Aceasta arată că pe cu
prinsul judeţului nostru sínt mari posibilităţi ca în anii viitori 
să se dezvolte şi mai rapid acest sector aducător de mari veni
turi.

Pe primul plan — I
completarea efectivelor I 

de animale I
Pentru a cunoaşte modul în ca

re  se desfăşoară m unca In sec
toru l zootehnic, neajunsuril re 
mai persistă în  creşterea  anim a
lelor şi pentru adoptarea unor 
m ăsuri m enite să ducă la îm bună
tăţirea  ac t'" ită ţii în ‘st sector, 
aşa cum a reieşit din lucrurile 
plenarei, Biroul Comitetului ju 
deţean de partid  a organizat co
lective de specialişti şi activişti 
care au analizat activ itatea desfă
şurată într-un însem nat num ăr de 
cooperative agricole de produc
ţie, în treprinderi agricole de stat 
şi comune necooperativizate.

Analiza desfăşurată, consultarea 
unui însem nat num ăr de specia
lişti din sectorul zootehnic, bri
gadieri şi crescători de anim ale au 
scos la  iveală faptul că realiză
rile obţinute nu sínt pe m ăsura 
posibilităţilor de care dispun în 
treprinderile  agricole de sta t şi 
cooperativele agricole de produc
ţie  de pe cuprinsul judeţului. în 
mod cu totul nejustificat coope
rativele agricole de producţie din 
Alămor, Roşia, O cna Sibiului şi 
altele nu şi-au com pletat efecti
vele  de animale planificate. La 
cooperativele agricole din Altîna, 
Chirpăr, Sacadate, A tei şi altele, 
efectivele de anim ale au scăzut 
sub cele existente la  începutul 
anului.

Particip ţii la  plenară au fost 
unanimi în părerea că \ această 
stare  de lucruri se datoreşte lip
sei de control şi îndrum are din 
partea D irecţiei agricole judeţene

şi a Uniunii judeţene a coopera
tivelor agricole de producţie, lip
sei de preocupare a unor con
silii de conducere din C.A.P., fapt. 
ce a făcut ca efectivul matcă să 
scadă cu 882 de vaci şi juninci 
gestante.

îheercările pe care le fac unele 
cadre de conducere şi specialiştii 
din cooper:'! ele agricole din Şo- 
roştin, Şeica Mică, Retiş, Alţîna, 
Ocna Şibiului şi altele de a pune 
nerealizarea efectivelor de ani
male pe seam a lipsei de furaje 
ca urm are a efectelor secetei au 
fost apreciate ca neîntem eiate. La 
baza acestei aprecieri a stat fap
tul că ncrealizările de efective 
au fost pînă la scoaterea la pă
şune, fapt ce dovedeşte cu pri
sosinţă că principala cauză o con
stituie slaba preocupare pentru 
asigurarea condiţiilor necesare 
sectorului zootehnic încă din a- 
nul trecut. După cum se ştie, 
pentru perioada de stabulaţie a 
vacilor, în funcţie de potenţialul 
lor economic este nevoie zilnic 
de cîte  8— 10 U.N. ceea ce rep re
zintă un necesar de furaje pen
tru fiecare vacă de 1 200 kg fîn, 
600 kg concentrate, 5 500 kg su 
culente şi 200 kg grosiere. Cu 
toate  că timpul în toam na anului 
trecut a fost deosebit de favora
bil s-au asigurat doar 70 la sută 
din grosiere şi fibroase, 60—65 
1 ^ută suculente, iar concentrate 
în cea mai m are parte a C.A.P. 
doar pînă cel mult la 50 la sută.

O importantă problemă — 
asigurarea bazei furajere

Ca un fir roşu  s-a desprins din 
referatu l prezentat şi din discu
ţiile care au avu t loc că asigu
ra rea  furajelor este una din con
diţiile hotărîtoare ale dezvoltării 
zootehniei, ale asigurării unei p ro 
ducţii animaliere tot mai ridicate. 
Or, în această privinţă, aşa cum 
s-a desprins din lucrările  plenarei, 
în judeţul nostru  s în t'm u lte  nea
junsuri. Deşi, din suprafaţa totală 
arabilă a judeţului 12 la  su tă este 
destinată culturP'-r furajere, iar 
păşunile şi fîneţele reprezin tă 
31 la sută din terenul agricol ceea 
cc în mod practic ar ..sigura fu
ra ja rea  unui num ăr mult mai m a
re de animale, din cauza exploa
tării neraţionale a fondului fun
ciar, datorită faptului că pajiştile 
r. turale sínt neîn treţinute, inva
date de lăstărişuri şi m uşuroaie 
acestea au devenit slab produc
tive.

A titudinea înapoiată fa tă  de 
zootehnie se m anifestă p rin tre  al
te le  şi în  faptul că de ani de 
zile pe pajiştile  na tu ra le  şi pe 
suprafeţele cultivate cu plante fu
ra je re  nu se aplică nici un fel 
de îngrăşăm inte slăbind poten ţia
lu l de producţie al acestor te re 
nuri. Lucrările de fertilizare, a- 
colo unde se fac, se  rezum ă la 
acţiuni izolate de tîrlire  pe supra
feţe destul de reduse. La coopera
tivele agricole A xente Sever, 
O cna Sibiului, Amnaş, Sîngătin 
şi altele, nu num ai că nu s-au 
adm inistrat îngrăşăm inte chimice 
sau naturale, dar nu s-au efec

tu a t nici alte lucrări de îm bună
tăţiri pe păşuni: defrişări, cură
ţiri, com baterea eroziunii, distru
gerea muşuroaielor. Drept urmare 
se obţin  num ai 3—4 000 kg masă 
verde la  hectar fa ţă  de 6—7 000 
kg producţia medie obţinută fn 
condiţiile unor păşuni îngrijite 
corespunzător.

— Suprafaţa agricolă pe care o 
deţine unitatea noastră — a a- 
ră ta t tovarăşul loan Prişcă, p re 
şedintele C.A.P. M oşna — este 
situată în tre  două dealuri şi e des
tul de mică. Cu toa te  acestea fu
ra je le  pentru  num ărul m are de a- 
nim ale pe care-1 avem poate fi 
asigurat. Cfnd spun acest lucru 
am în  vedere m ăsurile lua te  pen
tru  a asigura baza fu rajeră  în a- 
p ropierea păşunii. In acest an am 
desecat suprafaţa de 50 hectare 
teren  m lăştinos care în prim ăvara 
v iitoare poate fi redat culturilor 
fu ra jere  pentru siloz. Pentru ca 
m unca noastră să nu fie zadar
nică, propunem  unităţilor vecine 
cu noi, cooperatorii din Netuş şi 
Hoardăş, să în treţină şi ei valea 
care trece în continuare pe la ei 
pentru a crea drum  liber apei. 
Acest lucru va fi folositor şi lor 
şi nouă. Avem în această porţiu
ne 80 de hectare pe ca te  le-am 
cultivat cu suculente si, după 
cum se prezintă, vom obţine pro
ducţie nespus de mare — 50 000 
kg masă verde siloz la hectar.

Mult au fost combătute în lu
crările  plenarei ideile preconce
pute ale uncr conducători de coo

perative agricole care au destinat 
culturilor fu ra je re  te renurile  cele 
mai slab productive, au schimbat 
în  mod arb itra r destinaţia acestor 
terenuri, ajungîndu-se uneori la  
dim inuarea substanţială a supra
feţelor afectate plantelor furajere. 
In acest an la C.A.P. Hoghilag, 
din suprafaţa destinată prin p la
nul anual de producţie pentru po
rum b siloz, nu s-a realizat nici 
50 la sută, iar la C.A.P. O cna Si
biului realizările însăm înţărilo i 
la plantele fu rajere  faţă de pla
nificarea anuală sín t şi mai mici.

— Cooperativa agricolă de pro
ducţie din Avrig dispune de un 
sector zootehnic destul de dezvol
tat: peste 700 de taurine, mai 
mult de 3 000 ovine şi 170 de 
porcine — a spus tovarăşul 
G beorghe Dan, secretarul com ite
tului de partid  din această coo
perativă. Cu toată ponderea pe 
care o reprezin tă în  cadrul uni
tăţii, zootehnia este m ereu lă 
sată pe locul doi. Pentru culturile 
fu rajere  se repartizează terenul

cel mai slab productiv. Propune
rile făcute de lucrătorii din acest 
sector nu sínt luate în conside
rare. Pentru a curm a aceste stări 
de lucruri consider binevenită 
propunerea de a se repartiza b ri
găzilor zootehnice terenurile  des
tinate plantelor' furajere. Propun 
ca odată cu terenu l să se rep ar
tizeze brigăzilor zootehnice şi 
m aşinile necesare pentru  în tre
ţinerea şi lucrarea acestui teren. 
Avînd răspunderea precisă şi to 
tală a acestui sector zootehniştii 
vor face totul pentru a obţine 
rezultate mereu mai bune.

Ţinînd seama de condiţiile a- 
cestui an cînd ploile căzute în 
ultimul timp au favorizat o tăvirea 
fînetelor, toti participanţii la p le
nară au îm brăţişat propunerea de 
a în treprinde o largă acţiune de 
masă pentru strîngerea şi depozi
tarea In cele mai bune conditiuni 
a tu tu ror furajelor, astfel incit 
să se asigure în întregim e hrana 
efectivului de animale.

Alegerea celor mai potri
vite rase — baza dezvoltării 

sectorului zootehnic
Experienţa acum ulată, tradiţiile  

judeţulu i nostru  dem onstrează cu 
prisosinţă că dezvoltarea sectoru
lui zootehnic este condiţionată 
în m are m ăsură de alegerea ce
lor mai potrivite rase  de animale. 
Fără a tine seam a de aceste con
siderente — aşa cum s-a subli
niat în cadrul plenarei — în ma
joritatea cooperativelor agricole 
de producţie structura  efectivelor 
pe specii şi rase  nu s-a făcut în 
mod ştiinţific, fapt care s-a răs- 
frint în organizarea greoaie a 
producţiei, în obţinerea unor re 
zultate sub nivelul posibilităţilor 
existente. Fără a tine seam a de 
condiţiile m ateriale, de cadrele 
existente, de o anum ită speciali
zare, organele locale agricole au 
rc -Uzat. n rită tilo r toate speciile 
de animale ceea ce a îngreunat 
mult o: ganizarfea producţiei, e dus 
la fărîm itarea forţelor şi a efec
tivelor. Fără o fundam entare 
ştiinţifică cooperativele de pro
ducţie din Biertan, Moşna, Şeica 
Mare, S tejerişul, Păuca, Avrig şi 
altele au fost determ inate să 
c  1 mai toate speciile r' S  a- 
nimale (v '.ci pentru lapte, tineret
1 in la "ngrăşat, tineret de pră- 
silă, porci, oi, păsări) ceea ce a 
dus la fărîm iţarea preocupărilor 
consiliului de conducere, la ob
ţinerea unor rezultate slabe. Re- 
î 'vrcUt-se la acest lucru tovarăşul 
Ion L ucr-!, preşedintele C.A.P. 
Şeica M are spus: „Cooperativa 
noastră d e . ' e  5 200 hectare de 
teren agricol, fapt ce im pune şi 
o zootehnie dezvoltată. Totuşi 
lucrurile ,.u stau aşa. Din î 350 şi 
pînă acum nu ne-am putut mîndri 
cu realizările  obţinute. De ce? 
'  ‘ avem în total 738 de bovine 
ceea ce ' suprafaţa noastră este 
destul de puţin. în schimb avem
2 000 de oi, porci, viţei, purcei la 
îngrăşat. Cum s-ar spune ne o- 
cupăm de toa te  şi cu rezultate 
slabe. Propun organelor agricole 
să revizuiască sectorul nostru 
zootehnic. La oi avem rezultate 
bune. Am prevăzut în pianul 
nostru să obţinem  de la fiecare 
oaie 35 litri de lapte şi am rea 
lizat 43. Iată, după părerea mea, 
specia de anim ale spre care tre 
buie să ne îndreptăm  atenţia".

Din cuvintele rostite  de parti
cipanţii la discuţii s-a desprins 
faptul că renunţarea la unele rase 
de anim ale prin m ăsuri de ame
lio rare  aplicate în mod neştiinţi- 
fic a adus pagube însem nate uni
tăţilor agricole, economiei jude

ţului. In mod cu totul greşit au 
foşt reduse efectivele de oi ţur- 
cane apreciate pentru  producţia 
de lină, cam e şi lapte şi extinsă 
zona de tigaizare pînă în comu
nele de munte şi din zona sub- 
montană a judeţului. Rasa de vaci 
Pintzgau, adaptată condiţiilor din 
multe unităţi ale judeţulu i a fost 
înlocuită în m are parte cu rasa 
Băltatf rom ânească care a dat re 
zultate mai slabe. Şi în ceea ce pri
v a t e  Inderea porcului de Bazna 
.ecunoscut ca mai puţin pretenţios 
şi destul de productiv, s-au mani
festat tendinţe de înlocuirea lui 
completă cu rasele Alb de carne 
şi Landrat e i e în condŢii’. . mai 
puţin favor-' " e  din judeţul nos
tru au dat rezultate nesatisfăcă- 
toare.

In unele cooperative agricole 
neajunsurile sín t de altă natură, 
în  C.A.P. A rpaşu de Jos, la  bri
gada din Arpaşu de Sus şi în alte 
unităţi din zona subm ontană se 
cresc vaci care nu dau randam en
tu l cuvenit cu toate că în aceste 
localităţi s-au ţinut num ai bivo
liţe  care valorifică în mod supe
rio r sursele de furaje cu valoare 
nutritivă scăzută care există aci.

Pentru în lătu rarea acestor de
ficient participanţii la  p lenară au 
cerut organelor judeţene de spe
cialitate ca pe baza unui studiu 
aprofundat asupra condiţiilor spe- 
c--- cărei unităţi să stabileas
că m ăsuri în vederea înlocuirii 
speciilor şi raselor de anim ale 
cam  s-au d . edit neproductive cu 
cele care dau producţii superi
oare.

Pentru ridicarea eficientei eco
nomice a activităţii în sectorul 
zootehnic, Com itetul judeţean de 
partid  — aşa cum s-a precizat în 
refera tu l prezentat — consideră 
necesar ca organele judeţene de 
specialitate, cu sprijinul Consi
liului Superior al A griculturii şi 
al Uniunii N ationale a C ooperati
velor A gricole de Producţie să 
revadă profilarea actuală a uni
tăţilor agricole şi să  orienteze 
dezvoltarea sectorului zootehnic 
în  C.A.P. în funcţie de condiţiile 
naturale, tradiţia  existentă şi ex
perienţa acumulată în decursul a- 
nilor. O atenţie deosebită tre 
buie acordată extinderii creşterii 
oilor, în  special din rasa  turcană, 
creşterii tineretului bovin pentru 
carne, precum  şi a speciilor de ani
male care, în condiţiile judeţului, 
au cele ir--' bune condiţii de dez
voltare.

Construcţiile — indispen
sabile procesului de pro

ducţie în agricultură
A naliGnd modul în care au fost 

utilizate fondurile destinate inves
tiţiilor în  sectorul zootehnic, se 
constată că şi aici sín t multe defi
ciente, care influenţează negativ 
activ itatea productivă a sectoru
lui. P lanificarea obiectivelor de 
investiţii din  sectorul zootehnic 
nu este corelată în toate unităţile 
cu nevoile rea le  de adăpostire şi 
în treţinere  a întregului efectiv 
existent şi a perspectivei de dez
voltare. Şi în  acest an coopera
tivele agricole şi-au ; revăzut în 
p lanurile anuale de producţie, 
numai 4 200 000 lei pentru  con
strucţii şi ..jecanizări în zooteh
nie, fonduri care nu satisfac în 
înf jin ie  cerin ţele acestui sec
tor. Nici, acest plan nu a fost 
realizat pînă în prezent decit in 
proporţie de 50 la sută. A ctivita
tea în acest domeniu a tost ur
ii. ărită ins..!icient de către Uniu
nea judeţeană a cooperativelor 
agricole de producţie, nu a con

stituit obiectul de analiză a or
gan iza ţilo r de partid  din coope
rativele agricole şi a com itetelor 
com unale de partid.

M ult răm ase în  urm ă sínt con
strucţiile grajdurilor de la coo
perativele agricole de producţie 
B .uiu şi A ltîna, saivanele de la 
Avrig, m aternitatea de scroafe de 
la Loamneş, iar la  cooperativele 
agricole d< producţie Alămor, Po- 
placa, Scorei şi Alma saivanele 
nici măcar nu au fost începute. 
Nu trebuie absolvit! de răspun
derea fată de aceste nerealizări 
preşedinţii Vasiu Zaharia, din A- 
lămor, Vintan loan, din Poplaca, 
Gavrilă Aurel, de ia Scorei şi al
ţii, care au zvedit pasivitate fa
tă de această sarcină im portantă.

O slabă preocupare există şi în 
direcţia introducerii şi extinderii 
m ecanizării um lucrări în zoo
tehnie, deşi se ştie că această 
măsură ar uşura mult activitatea 
în acest sector şi ar asigura o

stabilitate mai mare a îngrijitorilor, 
o reducere a forţei de muncă, 
de altfel deficitară, conducind la 
creşterea eficienţei sectori.’ui. 
Mai sínt şi acum 29 de coopera
tive agricole care nu au apă în 
grajduri, iar t marea m ajoritate 
a C.A.P.-urilor lipseşte complet 
n anizarea mulsului la vaci şi a 
tunsului la oi. Transportul fura
jelor şi evacuarea gunoiului se 
face numai partial mecanizat. Şi 
aceste lucruri nu sínt întîm plă- 
toare. S-a m anifestat şi se mai 
m anifestă incă o slabă preocu

pare pentru introducerea celor 
mai noi procedee folosite în 
zootehnia modernă, avansată, deşi 
experienţa bună există chiar în 
înt rinderile agricole de stat 
din A xente Sever, Dealul Ocnei, 
Agnita şi altele 

Se impune ca organele şi or- 
g ‘zatiile de partid şi de specia
litate să înscrie în preocupările 
lor im ediate realizarea în cel mai 
scurt timp a investiţiilor p revă
zu t., ex tinderea procesele, mo
derne, de m are eficientă econo
mică.

Personal calificat, 
cu dragoste de muncă

Un factor hotărîtor în realiza
rea efectivelor de anim ale şi a 
producţiei anim aliere, alături de 
asigurarea bazei furajere şi o r
ganizarea ştiinţifică a producţiei, 
o reprezintă problem a personalu
lui care deserveşte acest sector. 
In m ulte cooperative agricole 
există oameni harnici şi pricepuţi 
în sectorul zootehnic, brigadieri 
cu o experienţă îndelungată, care 
îşi aduc o contribuţie substanţia
lă la buna desfăşurare a proce
sului de producţie din acest sec-, 
tor. Eforturile lor susţinu te  s-au 
m aterializat in rezultatele bune 
obţinute pe linia realizării veni
turilor planificate, a reducerii 
cheltuielilor de producţie neeco- 
nomicoase. In fermele zootehnice 
de la  C.A.P.-urile din Sibiu, unde 
lucrează brigadierul loan Bădilă, 
din Laslea, brigadierul Istina Oa- 
nea, din Hoghilag brigadierul 
Johan Dengel, de la M ercurea Si
biului, brigadierul loan Hono- 
reanu, procesul de producţie este 
condus cu com petentă, rezultate
le economice obţinute reflectînd 
munca şi eforturile oamenilor. 
S-a criticat însă faptul că Uniu
nea judeţeană nu a reuşit pînă 
acum să determ ine toate conduce
rile cooperativelor agricole să 
asigure îngrijitorii necesari din 
ra re  cauză există greutăţi în în
grijirea  anim alelor şi obţinerea 
producţiilor planificate. Sint co
operative agricole unde lipsesa 
sau nu sín t suficienţi îngrijitori, 
din care  cauză vacile răm în ne-
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mulse, nu sín t îngrijite şi hrănite
corespunzător.

— In comuna Porumbacu de 
Jos unde îmi desfăşor activitatea 
— a spus tovarăşul Petru Gabo- 
raş, secretarul comitetului de 
partid, sínt trei C.A.P. cu sec
toare zootehnice bine dezvoltate 
Printre factorii care concură la 
dezvoltarea zootehniei eu Consi
der asigurarea oamenilor ca fiind 
cel mai im portant. Cînd spun a- 
cest lucru am în vedere faptul 
că Ia C.A.P. Porumbacu de Jos 
unde avem  îngrL 'ari stabili, har
nici, cu dragoste pentru animale, 
avem rezultate bune. La C.A.P. 
Scorei insă unde există şi acum 
lipsă de oameni în zootehnie, lu
crurile merg greu. Faptul că nu 
reuşim  să asigurăm oameni cores
punzători acestui sector se dato
reşte şi deficientelor care există 
în retribuirea acestora. Din cauză 
că nu sín t retribuiţi aşa cum se 
cuvine multi membri cooperatori 
care lucrează în sectorul zooteh
nic se ocupă şi de alte munci. 
Cei mai mulţi sínt conducători de 
atelaje, iar alţii au norm e In cîmp 
din care cauză nu se ocupă cum 
se cuvine de sectorul zootehnic. 
Spre curm area acestor stări de 
lucruri trebuie să ne îndreptăm 
toată atenţia.

Referindu-se la personalul care 
lucrează în zootehnie şi în mod 
deosebit la rolul specialiştilor, 
tovarăşul N icolae Dura, medic ve
terinar la circum scripţia M ercurea 
Sibiului a spus: „Lucrez din 
1953 în circum scripţia veterinară 
M ercurea. Am 3 unităţi în raza 
de activitate cărora trebuie să le 
acord şi asistenta sanitar-veteri- 
nară şi asistenta zootehnică. 
Mi-am îm părţit in aşa fel progra
mul îneît două zile pe săptămînă 
sínt într-o unitate, două in alta, 
cu alternanţă ca să le pot cu
p r in d ă  în aceste condiţii nu le 
pot a ju ta  decit în mică măsură 
pentru  că zootehnia nu se face 
numai două zile pe săptăm înă 
într-o unitate. De aceea consider 
deosebit de necesar ca in fiecare 
unitate agricolă să fie - repartizat 
un specialist în zootehnie. Eu 
susţin categoric că dacă în pro
ducţia vegetală se obţin producţii 
mai bune decit în zootehnie, se 
datoreşte şi faptului că în fiecare 
unitate există un inginer agronom 
care cunoaşte intim ităţile unităţii 
respective şi poate să-şi aducă a- 
portul la sporirea producţiei".

Participanţii la p lenară au ceru t 
ca organizaţiile de partid, con
siliile de conducere ale unităţi
lor agricole, U.T.G. şi celelalte 
organizaţii de masă să  se ocupe 
cu deosebită g rijă  de atragerea şt 
form area unor cad re  bune în sec
torul zootehnic, să desfăşoare o 
acţiune de masă pentru formarea 
unei opinii sănătoase a tuturor 
cooperatorilor fată de creşterea 
anim alelor. In cadrul acestei ac
ţiuni să se pună un accent deose
bit pe retribu irea lor. pe educarea 
oam enilor in sensul respectării 
disciplinei de producţie, a apli
cării indicaţiilor tehnice la timp 
şi cu multă conştiinciozitate, ştiut 
fiind că de aplicarea acestora de
pind în m are m ăsură rezultatele 
obţinute, m aterializarea întregului 
complex de măsuri organizatorice 
ad o p ta te .. .

In plenară s-a subliniat faptul 
că, pe lîngă sectorul socialist, în 
judeţu l nostru există multi cres
cători de anim ale individuali cu 
im portante efective de animale, 
atît în comunele de m unte neco
operativizate, c it şi în rîndul co
operatorilor. Şi acestui sector va 
trebui ca D irecţia agricolă să-i a- 
corde o asistentă san itar-veteri
nară  corespunzătoare, să creeze 
condiţii pentru asigurarea păşuna- 
tului şi furajării in iarnă a efecti
velor de animale. In acelaşi timp, 
revine ca o sarcină organizaţiilor 
de partid  şi consiliilor populare 
comunale să-şi intensifice efortu
rile în direcţia sporirii aportului 
acestor crescători de anim ale la 
circuitul national al produselor 

■ economiei statului cu cele per
sonale, de cointeresare materială 
a acestora.

D ezvoltarea sectorului zooteh
nic este influenţată în mare mă
sură de sistem ul de ron tractare  
si de valorificare a produselor 
anim aliere, de relaţiile ra re  se 
stabilesc în tre producător şi or
ganele de preluare şi valorificare 
a acestor produse, tn această di
recţie  s-au manifestat numeroase 
neajunsuri şi greu tăţi care, în 
m are măsură, au fost generate de 
deficienţele în activitatea desfă
şurată de unii salariaţi ai în tre
prinderilor de industrializare a 
cărnii, a laptelui şi de preluare a 
linei. M ulte din aceste deficiente 
s-au răsfrin t asupra activităţii 
economice a unor cooperative a- 
gricole, dem obilized  şi slăbind 
interesul cooperatorilor pentru 
dezvoltarea sectorului zooiehnic. 
Concludent în această direcţie 
este urm ătorul exemplu. Numai la 
C.A.P. M icăsasa in acest an. din 
■ uza d e fic ie r ' de prc-luare a 
laptelui de către Oficiul Mediaş 
şi 1. L. Sibiu şi a lipsei de res
ponsabilitate a achizitorului aces
tei întreprinderi, cooperatorii au 
fost păgubiţi de contravaloarea 
a peste 30 000 litri lapte de vac ă, 
produs care s-a degradat, nefiind 
preluat la timp. Asemenea razuri 
s-au m anifestat şi la alte coopera
tive agricole, chiar şi în condi
ţiile în care  Industria laptelui Si
biu nu şi-a realizai planul de pro
ducţie. Practici dăunătoare în re
laţiile  cu crescătorii de animale 
foloseşte şi în treprinderea de in- 
d -trielizare a cărnii rare, in loc 
să preia la timp animalele, con
form contractelor încheiate şi 
graficelor întocmite. întîrzie in
tenţionat pentru a -intra în alte 
regim uri de preturi, care sínt în 
detrim entul producătorilor.

A sem enea fenomene dăunătoare 
nu au nimic comun cu relaţiile 
care trebu ie  să existe în tre p ro
ducători şi în treprinderile  de stat 
de preluare  şi valorificare a pro
duselor anim aliere. Ele trebuie 
com bătute cu hotărîre şi înlătu
rate fără întîrziere.

Pe baza propunerilor făcute de 
participanţii la discuţii a fost a- 
doptat un plan de măsuri care 
aplicat în viaţă va duce la dez
voltarea sectorului zootehnic, la 
sporirea producţiei animaliere.

C S-a prevăzut : _ _ 1
■ Direcţia agricolă, Uniunea 

judeţeană a C.A.P. şi Banca agri
colă vor determ ina consiliile de 
conducere să treacă im ediat la 
cum părarea a 850 vaci şi juninci 
planificate şi la înlocuirea vaci
lor scoase din efective prin re
formă, astfel incit la sfîrşitul a- 
nului 1968 şi în planurile de fer- 
snectivă să se realizeze efectivele 
planificate pe specii.

■ O rganele agricole judeţene 
■pun specialiştii lor, vor extinde

pînă în anul 1970 însăm intările 
artificiale la 70 ia sută din efecti
vul de vaci şi juninci.

■ Pînă la 1 decem brie 1968 sa 
va efectua verificarea scării fizio-

. logice a efectivelor matcă. înlo
cuirea femelelor necorespunză- 
toare  si întocm irea realistă a 
planurilor de montă, astfel incit 
să se asigure ridicarea p rocentu
lui de montă pe 1969 la 90 la su tă 
' r  vaci şi 80 la sută la vitele, iar 
în 1970 la 95 la sută la vaci şt 
85 la sută la vitele.

ji D irecţia agricolă, îm preună 
cu U niunea judeţeană a C.A.P. şi 
consiliile de conducere va efec
tu a  un studiu tem einio în priv in ţa  
stabilirii unei structuri chibzuita 
a efectivelor de anim ale pe specii 
şi rase, în funcţie de conditiila 
naturale, iraditie iocuiă şi pusibili- 
tS. ’.u economice din fiecare uni* 
fate stabilind ritm urile de modi* 
ficare a acestor structuri în fie
care unitate agricolă. Studiul va 
fi efectuat p înă la sfîrşitu l anului 
1968 astfel incit să se poată trece 
la  aplicarea lui in practică încă 
din 1969.

,■ Com itetele de partid comu
nale vor lua m ăsuri ca odată cu 
întocm irea planurilor de produc
ţie în C.A.P. să se respecte da 
către  consiliile de conducere şl 
adunările generale ale acestora  
suprafeţele ce sînt destinate cul
tivării cu plante fu ra jere  nece
sare  sectorului zootehnic şl pe cît 
posibil aceste suprafeţe să fie In 
ju ru l construcţiilor zootehnice, 
punindu-se un accent deosebit pa 
creşterea  producţiilor la cu ltu ra  
de lucernă, trifoi, sparcetă, po
rumb siloz şi sfeclă furajeră.

*  Pentru dezvoltarea sectorului 
zootehnic, D irecţia agricolă şt 
Uniunea judeţeană a C.A.P., pe 
baza cunoaşterii evoluţiei de nu
treţu ri existente vor determ ina 
necesarul de fu raje  pe fiecare 
unitate agricolă pentru urm ătorii 
ani şi vor stabili prin planurile 
anuale de cultură, suprafeţele de 
teren corespunzătoare asigurării 
acestui necesar.

ia Se va reda  în anul 1969 sec
torului zootehnic prin defrişări 
suprafaţa de 1 700 hectare păşuni, 
5 700 hecta.o  f‘_ ţ e  naturale, iar 
în 1970 se vor defrişa încă 2 000 
hectare păşuni şi 800 'h ec ta re  
fineţe naturale, asigurîndu-se fon
durile necesare acestor acţiuni. 
Totodată prin acţiunile coopera
torilor se vor executa curăţiri de 
păşuni pe 1 000 de hectare şi de
secări pe 1 500 hectare.

■ Uniunea judeţeană a C.A.P.- 
urilor va sprijini aprovizionarea 
cu m ateriale şi activizarea muncii 
echipelor de constructori pentru 
term inarea obiectivelor planificate 
şi darea lor în exploatare pînă la 
15 octombrie a.c.

■ Consiliile de conducere ale co
operativelor, aju tate efectiv de 
Uniunea judeţeană a C A P , vor 
întreprinde acţiuni concrete pen
tru extinderea mecanizării lucră
rilor de pregătirea şi transportai 
hranei animalelor, evacuarea gu
noiului, in troducerea tunsului me
canic, stabilind pînă la 20 de- 
< rie 1963 ii ,ra; de: .;t,
pe mai multi ani şi in fiecare uni
tate, de introducerea progresului 
tehnic în activitatea de creş te te  
şi exploatare raţională a şepte
lului.

■ Pînă la 25 decem brie 1963 
se vor întocmi docum entaţiile 
necesare lucrărilor de introduce
rea apei în toate  g rajdurile  uni
tăţilor din agricultură, astfel ca 
în anul 1969 să fie term inate în 
întregim e aceste lucrări.

■ Direcţia agricolă şi Uniunea 
judeţeană a C.A P vor studia 
posibilitatea înfiinţării unor com
plexe de creştere  a  porcilor şi pă
sărilor, prin acţiuni intercoopera- 
tiste. cu toate  dotările necesare, 
inclusiv o fabrică de nutreţu ri 
combinate. Studiul se va term ina 
pînă la 15 decem brie a.c., astfel 
<î să fie .re a l con ■ tii 1 • li
tru realizarea acestor obiective in 
anul 1969.

•  O rganizaţiile de partid vor 
mobiliza U.T.C-ul. organizaţiile 
de femei pentru formarea din 
rindurile ai ostora a unor lucrători 
specializaţi în acest domeniu.

■ Pentru înarm area cu noi cu
noştinţe a tuturor lucrătorilor din 
acest dorpen: u, ' , .
Uniunea judeţeană a C.A P , o r
ganizaţiile de bază. consiliile de 
conducere vor stabili pînă la 1 
XI a.c. formele re le  mai adecvate 
pentru organizarea si desfăşura
rea învătăm întului agrozootehnic 
de masă şi a altor activităţi ra.re 
sa conducă la perler tionaiea cu
noştinţelor, a metodelor de lucru 
ale lucrătorilor din sectorul zoo
tehnic.

*  O rganizaţiile de partid în ca
dru! învătăm întului politic, al 
adunărilor generale ale membrilor 
cooperatori vor dezbate şi expli
ca principiile politicii agrare a 
oarliriiilni nostru, măsurii, ce tre
buie întreprinse pentru înfăptui
rea 1

Pentru înfăptuirea măsurilor stabilite de plenară, ziarul nostru, 
pune coloanele sale la îndemîna specialiştilor, a tuturor lucrăto
rilor dm ceiicuitură, pentru un larg schimb de idei şi 
tru generalizarea experienţei înaintate în domeniul zr

o p ,n u , pen- 
zoot clin iei.

Pagină redactată de 
ION MARICOIU
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Dezbaterile din Adunarea 
Generala a O. N. U.
Intervenţia reprezentantului român 

în Comitetul juridic
New York — Trim isul special A- 

gerpres, N icolae Ionescu, transm ite: 
Lucrările celei de-a 23-a sesiuni a 
A dunării G enerale a O.N.U. au în 
registrat în ultim ele zile un ritm 
intens, determ inat de sim ultana dez
batere care se desfăşoară în Adu
narea G enerală şi în toate comite
tele principale ale acesteia.

In comitetul juridic au început 
dezbaterile cu p riv ire  la raportul 
comisiei de d rept internaţional, în 
care sínt prezentate rezultatele stu
diilor de codific... ~ a norm elor ju ri
dice în vederea adoptării unor con
venţii în domenii a căror sem nifica
ţii capătă noi valori în viaţa in ter
naţională, cum sínt „relaţiile dintre 
state şi organizaţiile internaţionale", 
„succesiunea statelor" şi altele.

In dezbaterile pe m arginea aces
tei probleme a luat cuvîntul, alături 
de reprezentanţii Canadei, Angliei. 
Franţei. reprezentantul României. 
Gheorghe Secarin, care, după cum 
s-a mai anunţat, a fost ales raportor 
al Comitetului juridic.

'Relevînd rolul rem arcabil pe care 
O rganizaţia N aţiunilor Unite îl joacă 
în dezvoltarea progresivă a dreptu
lui internaţional, delegatul rom ân a 
scos în relief ataşam entul ţării 
noastre faţă de concepţia larg îm
părtăşită  în com unitatea internaţio
nală, care afirmă necesitatea respec
tării în relaţiile in terstatale a postu
latelor moralei. „România consideră 
că m oralitatea internaţională trebuie

să pornească de la principiile ju s
tiţiei", a declarat reprezentantul ro 
mân, apreciind că eforturile desfăşu
ra te  în cadrul O.N.U. şi al altor o r
ganizaţii in ternaţionale în  domeniul 
juridic contribuie la înfăptuirea a- 
cestui deziderat.

In legătură cu atribuţiile misiunilor 
perm anente — organe de reprezen
tare  ale statelor în  organizaţiile in
ternaţionale — delegatul rom ân a 
subliniat că una din funcţiile lor 
fundam entale constă în favorizarea 
de relaţii prieteneşti şi de cooperare 
în tre  state. „Se cuvine, într-adevăr, 
să subliniem — a declarat G heor
ghe Secarin — că finalitatea drep
tului diplomatic rezidă în faptul că 
el contribuie la p rom ovc.. _ coope
rării in terstatale în  cadrul unor r e 
laţii prieteneşti, avantajoase pentru  
statele în  prezenţa şi pen tru  comu
n ita tea  internaţională în  ansamblu, 
în  conformitate cu scopurile şi p rin 
cipiile C artei O.N.U. A stfel de r e 
laţii prieteneşti trebuie să se călău
zească după principiile respectării 
suveranită ţii şi independenţei naţio
nale, a personalităţii şi dem nităţii 
statelor, a egalităţii lor în  drepturi, 
după principiile neam estecului în 
treburile  altuia, al avanta ju lu i reci
proc".

Cu priv ire la „succesiunea sta te
lor", delegatul rom ân a atras atenţia 
că studiul norm elor de drept aplica
bile în acest domeniu trebuie  să 
contribuie la  consolidarea suveran i
tă ţii statelor noi apărute în  urma

decolonizării, la  în tărirea indepen
denţei lor politice şi economice.

în  Comitetul pentru problemele 
sociale, culturale şi um anitare au 
început dezbaterile cu un proiect de 
convenţie privind im prescriptibilitatea 

"crim elor de război şi a crimelor îm
potriva umanităţii. In ajun, partici
panţii la  lucrările comitetului au a- 
doptat două proiecte de rezoluţii în 
legătură cu „pedeapsa capitală" — 
prim ul cu caracter general um anitar, 
vizînd asigurarea respectării tu turor 
procedurilor legale, iar al doilea -— 
de condamnare a regim urilor din 
Rhodesia, Namibia şi Africa de Sud 
„pentru recurgerea la pedeapsa cu 
m oartea în încercarea de a  înăbuşi 
aspiraţiile populaţiilor respective la. 
dreptate socială şi economică, la  li
bertă ţi civile şi drepturi politice".

lu c ră r i le  S esiu n ii C unsiliu lu i 
O.N.U. p e n tru  a lim e n ta ţie

Roma 9 (Agerpres). — în cadrul 
lucrărilor celei de-a 51-a sesiuni a 
.Consiliului O rganizaţiei N aţiunilor 
Unite pentru alim entaţie şi agricul
tu ră  (F.A.O.), care se desfăşoară la 
Roma, mai multe ţări s-au pronunţat 
pentru o „reorganizare a pieţelor 
agricole mondiale" care să dea ţă ri
lor producătoare posibilitatea de a 
găsi debuşee pentru  produsele lor 
alimentare. Ei au subliniat că alt
m interi sporirea producţiei nu va 
putea rezolva problemele agricole 
ale lumii. Delegatul A ustraliei, A. L. 
Senger, a arătat că ţa ra  sa, a doua 
mare exportatoare de produse agri
cole, este îngrijorată de restrînge- 
rea  comerţului internaţional. Totoda
tă, a subliniat el, A ustralia îşi revine 
cu greu de pe urm a condiţiilor me
teorologice nefavorabile şi a devalori

zării lirei sterline. D elegatul Costa 
Ricăi, Edgar Rivera M artin, a arătat 
că în ţa ra  sa se înregistrează o creş
tere  sim ţitoare a producţiei de pro
duse lactate, dar în  condiţiile în care 
lipsesc pieţele de desfacere necesare, 
producţia sporită „devine un instru
m ent de ruinare a agricultorului". 
După părerea delegatului chilian, 
H ernan Santa Cruz, în ultim ii ani 
nu a fost rezolvată nici o problemă 
im portantă a com erţului agricol in ter
naţional, iar unele problem e s-au 
agravat. Exporturile agricole au des
crescut, a arătat el, o dată cu p re
turile, creînd o situaţie care a îm 
piedicat un progres în multe regiuni 
ale lumii. In vederea îm bunătăţirii 
com erţului cu produse agricole, el a 
preconizat o acţiune coordonată a 
F.A.O. şi a Conferinţei O.N.U. pen
tru com erţ şi dezvoltare (UNCTAD).

Conferinţa anuală 
a conservatorilor britanici

Blackpool 9 (Agerpres). — Ince- 
pînd de miercuri, timp de tre i zile, 
la  Blackpool se desfăşoară lucrările 
Conferinţei anuale a Partidului con
servator britanic. Dezbaterile se vor 
axa pe un document de 5 000 de cu
vinte, elaborat de „cabinetul fanto
mă", un fel de m anifest preelectoral, 
care cuprinde, în tre  altele, un număr 
de măsuri cu caracter economic pe 
care conservatorii ar urm a să le  a- 
plice în eventualitatea revenirii lor 
la  putere. Programul conservatorilor 
vizează „deznaţionalizări" în anumi
te  sectoare ale economiei britanice, 
reducerea unor impozite directe, p re
cum şi a cheltuielilor publice, mai 
ales în domeniul social.

Lucrările conferinţei se desfăşoară 
în condiţiile unor serioase frăm întări 
în rîndurile conducerii partidului,

care, fără îndoială, vor influenta 
dezbaterile generale. N um eroase re 
zoluţii ale organizaţiilor locale ale 
partidului se referă la divergentele 
de păreri existente în conducerea 
partidului. Unele dintre ele cer rea 
ducerea în  conducere a lui Enoch 
Powell. Se ştie că acesta a fost în 
lă turat în prim ăvara aceasta în urma 
unui discurs cil caracter rasist, în 
care a subliniat necesitatea, „men
ţinerii Angliei albe" în sensul limi
tării im igrărilor oamenilor de culoa
re  din ţările  membre ale Common- 
w ealthului.

Pe ordinea de zi a conferinţei fi
gurează, de asemenea, problem e cu 
privire la  politica externă britanică, 
iar abordarea lor va constitui un nou 
prilej de atacuri îndreptate îm potri
va actualei politici externe a guver
nului laburist.

D e c la r a ţ ia  t e le v iz a tă
a  lui W ilso n

Londra 9 (Agerpres). — înaintea 
plecării sale spre G ibraltar, primul 
ministru Harold W ilson a făcut o 
declaraţie la televiziunea britanică 
în care a arătat că rezultatele con
vorbirilor vor depinde de accepta
rea  sau refuzul de către prem ierul 
rhodesian Jan Smith, a unei „cote de 
blocaj" care să permită reprezentan
ţilor aleşi e.i populaţiei africane rho- 
d< . ione de a opune un veto orică
rei tentative de a amenda constitu
ţia tării intr-un sens retrograd.

Wilson a insistat asupra realizării 
un i sistem de consultare a populaţiei 
africane care să perm ită întregii opi
nii rliodesiene de a-şi face cunoscută 
părerea.

Referindu-se la poziţia lui Smith, 
W ilson a declarat că el s-a debara^ 
sat de a-numiţi rasişti extremişti, dar 
că nimic nu arată că poziţia sa s-ar 
fi schimbat în ultimul a.n în  ceea ce 
priveşte problema acordării de drep
turi electorale populaţiei de culoare. 
v In încheiere, el a spus că este gata 
„de a merge pînă la lim ită pentru  a 
obţine un acord". A ceasta înseamnă 
că un eventual acord ar urm a să fie 
realizat în  cadrul celor şase prin 
cipii stabilite de reprezentanţii Com- 
monwealthului. „Smith va trebui să 
parcurgă un drum foarte lung dacă 
vrea ca noi să ajungem  la un acord", 
a precizat Wilson.

Sesiunea Consiliului 
Executiv 

al U.N.E.S.C.O.
Paris 9 — Corespondentul A ger

pres, Al. Gheorghiu, transmite: La 
9 octom brie s-a deschis la  Palatul 
UNESCO din Paris a 80-a sesiune a 
Consiliului Executiv al UNESCO. Ro
mânia este reprezentată de acad. 
A ndrei O ţetea membru al Consiliului 
Executiv şi V alentin Lipatti, delega
tu l perm anent al Republicii Socialiste 
România pe lîngă UNESCO.

Consiliul Executiv va examina la 
această sesiune problem e legate de 
aplicarea program ului UNESCO pe 
1968, precum  şi probleme referitoare 
la organizarea celei de-a 15-a se
siuni a Conferinţei G enerale a 
UNESCO, ce se va deschide la Paris 
la 15 octombrie. In această ordine 
de idei, Consiliul Executiv urm ează 
să examineze şi să recom ande Con
ferinţei G enerale bugetul UNESCO 
pentru viitorii doi ani (1969—1970) 
şi să facă, totodată, propuneri cu 
priv ire la componenţa organelor de 
conducere ale Conferinţei generale.

întrevederile tovarăşului 
Corneliu Mănescu

New York 9 — Trimisul special 
A gerpres, N. Ionescu, transm ite: Mi
n istru l afacerilor externe al Româ
niei, Corneliu M ănescu, şeful dele
gaţiei rom âne la  cea de-a 23-a se
siune a A dunării G enerale a O.N.U., 
a avut, la  8 octom brie o întrevedere 
cu m inistrul afacerilor externe al 
U.R.S.S., A ndrei Gromîko, şeful de
legaţiei Uniunii Sovietice la  lucră
rile  actualei sesiuni.

Desfăşurată într-un spirit de cor
dialitate şi prietenie, în trevederea a 
prile ju it un schimb larg  de păreri în  
legătură cu principalele aspecte ale 
situaţiei internaţionale actuale, pro
blem e ale re laţiilor bilaterale, pre

cum şi probleme privind lucrările 
A dunării G enerale a O.N.U.

New York 9 Trim isul special A- 
gerpres, N. Ionescu, transm ite: Mi
nistrul afacerilor externe al Româ
niei, Corneliu M ănescu, a avut, la  
Palatul N aţiunilor Unite, o în treve
dere cu ministrul afacerilor externe 
al Italiei, G iuseppe Medici, şeful 
delegaţiei italiene la  lucrările  ac
tualei sesiuni a A dunării Generale.

In cursul convorbirii care a avut 
loc cu acest prilej au fost abordate 
probleme privind relaţiile d in tre Ro
mânia şi Italia precum  şi diferite 
aspecte ale lucrărilor celei de-a 23-a 
sesiuni a A dunării G enerale a O.N.U.

II

Biafrezii opun o rezistenţă 
tot mai îndîrjită

Lagos 9 (Agerpres). — Ritmul des
făşurării operaţiunilor m ilitare ale 
forţelor federale n igeriene în  Bia- 
fra a fost deocam dată încetinit — 
relatează corespondentul agenţiei 
U nited Press International. Biafrezii 
opun o rezisten ţă  to t mai îndîrjită 
trupelor federale, iniţiind num eroase 
ambuscade pe toate  drum urile ce 
duc spre Umuahia, ultim a fortăreaţă 
im portantă ce se mai află sub con
tro l biafrez, după peste 15 luni de 
război. Tactica hărţu irii forţelor fe
derale în acţiuni de guerilă, practi
cată to t mai intens de trupele lui 
Odumegwu O jukw u este în momen
tu l de faţă principala m odalitate de

rezistenţă a biafrezilor. Totodată, 
desfăşurarea operaţiunilor m ilitare 
ale trupelor federale este îngreunată 
de condiţiile naturale  ale regiunii 
unde au loc luptele. O fensiva forţe
lor federale asupra Umuahiei, consi
derată de observatorii politici im i
nentă din momentul în care trupele 
federale au ajuns la num ai 24 k ilo
m etri de această localitate, a fost 
întîrziată. O bservatorii se în treabă 
acum dacă această ofensivă va fi 
într-adevăr ultim a etapă a războiului 
ce macină N igeria, sau dacă ea  va 
marca începutul unei îndelungate 
campanii de guerilă a biafrezilor.

C o n v o r b ir i le  d in tr e  r e p r e z e n t a n ţ i i  
R.D. V ie tn a m  ş i  S .U .A .

Şedinţa Prezidiului C. C. 
al P. C. din Cehoslovacia

Praga 9 (Agerpres). — A genţia 
C.T.K. transm ite că la 8 octombrie 
la Praga a avut loc o şedinţă a Pre
zidiului C.C. al P. C. din Ceho
slovacia. Prezidiul a aprobat activi
tatea delegaţiei cehoslovace, la re 
centele convorbiri de la Moscova şi 
a hotărît ca în zilele urm ătoare să 
fie elaborat un document care să 
formuleze sarcinile concrete princi
pale ale partidului în momentul de 
faţă.

Pierre Mulele a fost 
executat

Kinshasa 9 (Agerpres). — La mai 
puţin de 24 de ore de la p ronunţa
rea sentinţei tribunalului militar 
special, Pierre M ulele a fost executat 
în zorii zilei de miercuri — se a- 
nunţă oficial din capitala congoleză.

In aceeaşi zi a avut loc o reu 
niune a membrilor guvernului şi ai 
conducerilor partidelor politice, în 
cursul căreia preşedintele Mobutu a 
justificat respingerea recursului con
dam natului la moarte.

Paris 9 — C orespondentul A ger
pres, G eorges Dascal, transmite: 
M iercuri a avut loc la Paris cea de-a 
25-a şedinţă a convorbirilor oficiale 
d in tre  delegaţiile R.D. V ietnam şi 
S.U.A., conduse de m inistrul Xuan 
Thuy şi ambasadorul A verell Har- 
riman.

După şedihţâ, şeful delegaţiei nord- 
vdetnameze a declarat presei că nu 
s-a obţinut nici un rezultat. El a 
arătat că partea  am ericană se men
ţine pe vechea sa poziţie, refuzînd 
sistem atic să pună capăt necondi
ţionat bom bardam entelor şi altor acte 
de război îm potriva R.D. Vietnam. 
P artea / nord-vietnam eză a respins 
din nou pretenţia de „reciprocitate" 
asupra căreia insistă delegaţia am eri
cană şi a reafirm at poziţia sa, după 
care, în vederea unui progres al 
convorbirilor şi abordării altor pro

bleme interesînd cele două părţi, 
este necesar, ca Statele Unite să pu 
nă mai în tîi capăt oricăror acte de 
război îm potriva R.D. Vietnam.

Vizita delegaţiei guvernamentale 
române în Uruguay continuă

M ontevideo 9. — Trim isul special 
A gerpres, V. Oros, transm ite: Con
ducătorul delegaţiei guvernam entale 
rom âne, Gheorghe Rădulescu, v ice
preşedinte al Consiliului de  M iniştri 
a avut la  8 octom brie o în tîln ire  cu 
preşedintele Republicii O rientale  a 
Uruguayului, Jo rge Pacheco Areco. 
Cu acest p rilej reprezen tan tu l gu
vernului rom ân a  transm is şefului 
statului Uruguayan un  sa lu t din p a r
tea  preşedintelui Consiliului de S tat 
al Republicii Socialiste România, 
N icolae Ceauşescu. P reşedintele 
Jo rge Pacheco Areco a mulţum it căl
duros, declarînd că se  sim te onorat 
de salutul transm is. In cursul con
vorbirii care a urm at, desfăşurată 
într-o atm osferă de p rie ten ie  şi cor
dialitate, şeful statului Uruguayan a 
spus să este bucuros de v izita  dele
gaţiei guvernam entale rom âne, de 
faptul că relaţiile  d in tre cele două 
ţări sín t bune, adăugind că personal 
va  face to tu l ca aceste re la ţii să  fie 
lărg ite  în  viitor, în  in teresu l rec i
proc. Preşedintele A reco a  ţinu t să 
sublinieze că dezvoltarea relaţiilor 
rom âno-uruguayene este  favorizată

de faptul că ambele ţări se  őrien 
tează în  acelaşi spirit în abordarea 
problem elor convieţuirii in ternaţio
nale, a  colaborării reciproc avan ta
joase cu toa te  ţările, indiferent de 
sistem ul lo r politic şi social. Ga şi 
România, a spus el, U ruguayul acor
dă o m are im portanţă dezvoltării co
m erţu lu i internaţional, văzînd în  el 
o contribuţie la  avansul economic şi 
la  bunăstarea popoarelor. La convor
b ire  a participat, de asem enea, am
basadorul extraord inar şi p lenipoten
ţia r al Republicii Socialiste România 
în U ruguay, V ictor Florescu.

în  aceeaşi zi, grupele de lucru  al
cătu ite din m em bri şi experţi ai de
legaţie i au pu rta t tra ta tive  cu rep re
zen tan ţi ai Comisiei de planificare şi 
buget, Băncii centrale, Camerei de 
industrie şi comerţ, A sociaţiei expor
ta torilo r uruguayeni, întreprinderii 
de telefoane şi e lectricitate şl ai So
cietăţii naţionale pen tru  petrol. In 
cadrul şedinţelor s-au exam inat mo
dalităţile  şi m ijloacele concrete de 
intensificare a  schim burilor comer
ciale în tre  România şi U ruguay.

Primirea tovarăşului 
Gh. Cioară de către 

primul ministru olandez
Haga (A gerpres). — Cu ocazia vi

zitei pe care o face în  Olanda, mi
nistru l com erţului exterior, Gh. 
Cioară, a fost prim it de prim ul mi
nistru  olandez Piet de Jong. La în 
trevedere a participat ambasadorul 
României la  Haga, G eorge Elian.

Cu acest prilej a avut Ioc un 
schimb de păreri cu p riv ire  la re la 
ţiile economice bila terale  dintre Ro
m ânia şi O landa.

M inistrul com erţului exterior al 
României a vizitat u n  grup de uzine 
aparţinînd concernului U nilever şi 
s-a în treţinu t cu persoane din con

siliul de adm inistraţie al acestui m a
re  concern.

V izita m inistrului rom ân în ©landa
continuă.

încercarea unei lovituri de stat 
la Saigon

Saigon 9 (Agerpres). — D eclara
rea stării de alarmă, ca şi ordinul 
dat trupelor de a fi gata de in ter
venţie confirmă ştirile care au  cir
culat aici despre o posibilă rebeliune 
m ilitară sau lovitură de stat.

Recunoscînd existenta unei astfel 
de decizii, purtătorul de cuvînt mili

tar guvernam ental a  refuzat să dea 
alte amănunte, în timp ce anturaju l 
generalului Thieu a  refuzat să con
firme, la rindul său, dacă aceste 
măsuri au fost luate  pen tru  a preîn- 
tîmpina o lovitură m ilitară, ele fiind 
in terpre tate  ca „precauţiuni norm a
le". Din alte surse bine informate, 
corespondenţii de presă au aflat însă 
că la baza acestui ordin, prin care 
deplasările unită ţilo r m ilitare nu sín t 
perm ise fără a fi necesară aproba
rea prealabilă a eşaloanelor superi
oare, se află rapoarte ale serviciilor 
de informaţii despre in tenţia unor 
persoane de a pune la cale o lovi
tură de forţă.

Tovarăşul 
Nicolae Giosan 

în Tunisia
Tunis 9 (A gerpres). — Preşedinte

le  Consiliului Superior al A gricul
turii, N icolae Giosan, care  se  află 
în v izită  în Tunisia la  invita ţia  omo
logului său, Lassaad Ben Osman, a 
fost prim it m iercuri de preşedintele 
H abib Bourguiba. In  cursul în treve
derii au fost abordate problem e pe 
care le  ridică p roiectele ce vor fi 
realizate de România în  Tunisia în 
cadrul asistenţei tehnice şi coope
rării rom âno-tunisiene. Cu această 
ocazie, p reşedintele Bourguiba a  de
clarat: „Sínt foarte m ulţum it de a- 
ceastă cooperare u tilă  şi fructuoasă, 
care se dezvoltă în tre  cele două ţări 
ale noastre, întărind în acelaşi timp 
sentim entele de sim patie dintre 
popoarele tunisian şi rom ân p rie te
ne". P reşedintele Consiliului Supe
rior al A griculturii şi personalităţile 
rom âne şi tunisiene care au asistat 
la  în trevedere  au fost apoi invitaţi 
la  un  dejun oferit de preşedintele 
Tunisiei în onoarea oaspetelui ro 
mân.

In aceeaşi zi, N icolae Giosan în 
soţit de secretarul de stat tunisian 
al agriculturii, a vizitat Institutul 
naţional al cercetării agronomice.

Tineri arestaţi în cursul incidentelor care s-au produs la Ciudad de Mexico

•  La sediul O rganizaţiei N aţiunilor 
Unite din New York s-a anunţat că 
secretarul general al O.N.U., U 
Thant, a autorizat m arţi acordarea 
unei sume de 20 000 dolari din fon
durile O.N.U. pentru a a jiââ  v icti
mele recentului cutremur de pămînt 
din Iran care s-a soldat cu 12 000 
morţi, 17 000 de răniţi, iar 75 000 de 
persoane au rămas fără adăpost.

•  M arţi s-a încheiat la Teheran cea
de-a 37-a conferinţă anuală a In ter
polului. In cursul lucrărilor, care 
au durat o săptămînă, participanţii 
au adoptat mai multe rezoluţii în 
problem e ca: delicventa juvenilă, 
traficul de stupefiante, identificarea 
victim elor în cazul unei catastrofe 
aeriene, reglem entarea vînzării a r
melor de foc, protecţia in ternaţio
nală a turiştilor, securitatea trans
portului obiectelor de artă etc. A 
fost ales, de asemenea, noul p re 
şedinte al organizaţiei în  persoana 
lui Paul Dickopf (Republica Federală 
a Germaniei). Secretar general al 
Interpolului a fost reales Jean Ne- 
pote (Franţa) pentru încă o perioadă 
de cinci ani.

•  A utorităţile vamale de la aero
portul internaţional din Manila au 
arestat două persoane de naţionali
tate libaneză asupra cărora s-au des
coperit aproximativ 70 de kilogram e 
de aur. A cestea au intrat în  Filipine 
în calitate de turişti în tranzit, in- 
tenţionînd să-şi continue ruta în

direcţia Tokio. A utorităţile filipineze 
au comunicat că cei doi traficanţi 
de aur nu au putut justifica prove
nienţa m etalului preţios descopérit 
asupra lor.

•  După şase luni de guvernare, 
prem ierul libanez, Abdulah Yafi, este 
pe punctul de a prezenta demisia 
cabinetului său, anunţă coresponden
tul din Beirut al agenţiei U.P.I.

Yafi a declarat preşedintelui ţării,
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Charles Helou, că guvernul său şi-a 
îndeplinit cu succes misiunea pen
tru  care a fost creat: supravegherea 
alegerilor din 24 m artie—7 aprilie. 
El a fost însă obligat să-şi prelun
gească mandatul datorită faptului că 
cei 99 de membri ai parlam entului 
nou ales nu au reuşit să se pună 
de acord asupra compoziţiei unui 
nou cabinet.

Citind surse informate din Beirut, 
agenţia U.P.I. infdrmează că probabil 
to t actualul prem ier va  fi însărcinat 
cu formarea noului guvern.

•  Un violent incendiu a izbucnit 
marţi in  capitala Sudanului. A proxi
mativ 800 de clădiri au fost mistuite

de flăcări. Nu s-au în registrat victi
me. Circa 4 000 de persoane au ră 
mas fără adăpost.

•  Noul guvern m ilitar al Perului 
a dat publicităţii un decret-lege prin
care se anulează acordul încheiat 
în tre fostul guvern şi compania ame
ricană „Internaţional Petroleum  
Company".

Acordul prevedea naţionalizarea 
terenurilor petrolifere de la La 
Brea-Parinas, pe care compania le 
exploata încă din 1924 şi ar consti
tui, potrivit agenţiei U.P.I., cauza 
răstu rnării guvernului condus de 
Fernando Belaunde Terry.

O bservatorii politici consideră 
însă că de fapt acest acord a fost 
doar un pretex t folosit de autorii 
loviturii de stat. Ei au vrut să îm
piedice organizarea alegerilor în 
1969 în care şansele ca partidul A- 
lianţa populară revoluţionară am eri
cană (APRA) de a obţine victoria 
erau foarte mari.

>• în trunite în şedinţă comună, 
Senatul şi Camera Reprezentanţilor 
a S.U.A. au aprobat marţi legea care 
interzice vînzarea prin poştă din- 
tr-un stat în altul a arm elor de foc 
şi a tu tu ror tipurilor de muniţii.

Legea cuprinde, de asemenea, o 
prevedere care interzice vînzarea 
de arm e către cetăţenii care nu lo
cuiesc în statul de unde vor să cum
pere arm a respectivă şi interzice 
vînzarea de arme tinerilor sub 18 
ani.

C A R N E T  O L I MP I C
La Ciudad de Mexico au continuat lucrările celei de-a 67-a sesiuni a Qo- 

mitetului Internaţional Olimpic. In şedinţa de marţi a fost examinat raportul 
comitetului de organizare a Jocurilor Olimpice de iarnă de la Sapporo (Ja
ponia) din 1972. Sesiunea a hotărît ca Olimpiada de iarnă să aibă loc între 
3 şi 17 februarie 1972. In ce priveşte ediţiile viitoare ale Jocurilor Olimpice 
s-a hotărît ca la programul întrecerilor de tir să fie inclusă şi proba de 
mistreţ alergător. Au fost examinate, de asemenea, şi o serie de probleme 
organizatorice.

Pînă luni seara în satul olimpic au sosit 7 813 sportivi şi oficiali. Aproxi
mativ alte 2 000 de persoane sínt aşteptate sd sosească pină la deschiderea 
Olimpiadei, ceea ce va face ca satul olimpic să găzduiască aproximativ 
10 000 de persoane pe timpul desfăşurării Jocurilor Olimpice. La cîţiva kilo
metri a fost creat un usat anexă“ care găzduieşte pe arbitri, cronometrori şi 
ziarişti — aproximativ 1 000 de persoane.

Tatiana Talişeva, campioana U.R.S.S. la sărituri în lungime, nu are decit 
o singură ambiţie la Jocurile din Mexic: să figureze printre primele şase cla
sate. „Adversarele mele cele mai de temut — a declarat ea _ vor fi polo
neza Kirzsestein, románca X iscopoleanu, norvegiana Berthelsen şi vest-germana 
Becker“.

Americanul Don Sehol lander. care a cucerit patru medalii olimpice de aur 
la Tokio, este de părere că rezultatele ce vor fi obţinute în probele de nataţie 
in piscina olimpică dm Ciudad de Mexico „vor fi inferioare acelora din 
timpul concursurilor desfăşurate la nivelul mării". Campionul olimpic a anun
ţat că după încheierea actualei olimpiade intenţionează să se retragă din 
activitatea competiţională, din cauza virstei sale. Într-adevăr, Schollander a 
împlinit . . .  22 de ani!

După ce a fost tratat timp de citeva săptănuni în R.F. a Germaniei pentru 
durerile resimţite U un, genunchi, etiopianul Bikila Abebe, campion olimpic 
la Roma şi 1 okio m proba de maraton, îşi va apăra titlul de cel mai bun 
maratonist al lumii la 20 octombrie, la Ciudad de Mexico. El a fost înscris 
oficial pe lista concurenţilor, împreună cu compatriotul său Mamo Wolde.

Cosmonautul sovietic Gherman Titov a sosit la Ciudad de Mexico• în cali
tate de oaspete de onoare al Comitetului de organizare a Jocurilor Olimpice. 
In aceeaşi calitate a sosit in capitala mexicană şi campionul olimpic de la 
Melbourne, cunoscutul jondist sovietic Vladimir Kuţ.

Au fost trase la sorţi grupele turneului final olimpic de polo pe apă. Din

şi Mexicului.
In grupa A mai este inclusă şi echipa Australiei, care în prezent se află 

la Ciudad de Mexico, dar cu a cărei participare Comitetul olimpic austra
lian încă nu este de acord.

Întrecerile din cadrul grupelor se vor desfăşura între 13 şi 23 octombrie.
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